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ŠESTO MESEČNO PISMO GUVERNERA
Pretsednicima i fajnicima svih klubova

Ljubljana. 14. decembra 1958.

„Mila mi braćo!

I. Krajem decembra završavamo prvo polugodište svog rada
u ovoj rotarskoj godini. Zimski Je čas uspavao svu prirodu a u
zagrljaju majke zemlje čeka sa malim izuzecima fauna i flora
da u proleće nikne novi život. Od toga spavanja i odmora čovek
Je izuzet, Jer može baš zimus u našim krajevima da razvije svoju
delatnost Još u većoj meri nego u foplim le{nim mesecima.

Pošto sada polažemo račune o svome radu u prvom polugo-
dištu, potrebno je, da postavimo sebi pitanje, dali smo po svojoj
savesti ispunili svoje rotarske zada{ke i dali smo sigurni. da su
i oni. kojima Je dužnost da o tome sude istog mišljenja. Klupski
funkcioneri treba da sebi stave sledeća pitanja: 1) što smo uči-
nili u smislu prvog rofarskog cilja? Dali smo unutrašnjom
ekstenzijom povećali broj naših članova? Dali smo gojili prija-
teljstvo 1 poznanstvo izmedju vlastitih članova i sa članstvom
drugih klubova? Koliko је članova našeg kluba posetilo druge
klubove i medjugradske sastanke? Dali smo učinili sve što je
moguće u cilju osnivanja novih klubova? Dali je bila frekven-
cija zadovoljajuća? 2) Dali je svaki brat dobro upoznat sa našim
postulatima u pogledu služenja u zvanju, primenjivanju efičkih
i altruističkih načela kao sretstva služenja ljudskom društvu?
5) Dali Je svaki brat smatrao ideal služenja kao temelj njegovog
Javnog rada? 4) Šta su članovi kluba uradili za unapredjivanje
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medjunarodnog sporazumevanja i dali je klub opustio sve što

bi moglo smetati tome cilju.

Na sva ta pitanja treba klupski funkcioneri da sebi savesno

odgovore jer je ispunjavanje tih duznosti sustina rotarskog po-

kreta. Ako ima u kojem klubu u tome pogledu nedostataka treba

da se odmah isprave dobrom voljom, kojom se sva braća ro-

tari diče.

IL. Preživeli smo u ovoj rotarskoj godini teške dogadjaje.

koji su nam dokazali, kako daleko smo još od svog cilja ali isto-

vremeno i {o. kako Je baš naš pokret potreban ı kako Je neop-

hodno njegovo proširenje do krajnih granica. Čim Jača Je oluja

tim potrebniji je dobar kormilar, koji ume, da ugroženi brod

dovede u mirnu luku. U mraku vode kapetana svetionici a na

otvorenom moru ili okeanu zvezde. Naši su sveftionici rotary

klubovi a naša je zvezda naša svefska zajednica sa svojim

sve{lim zracima naših ideala. Pogonska Je snaga našeg broda

dobra volja, koja nikada ne može da klone Jer ne poznaje dru-

gog pravca nego napred.

Ill. Krajem kalendarske godine zaključuju se bilansi svih

privrednih preduzeća. Koliko ima tu prilike za rotare da se sete

svojih namešfenika i svojih radnika a osim toga i svih ostalih

bednih i nevoljnih. U tome se praktički izražava pojam rotar-

skog služenja.

IV. Prvi decembar ove godine imao je svoj naročiti značaj

zbog dvadesefogodišnjice naše državne zajednice. Rotary klu-

bovi posvetili su tome jubileju duznu paznju.

У. Poslednjih nedelja je sva javnost u našoj državi bila an-

gažovana i uzrujana kampanjom i agitacijom za skupštinske

izbore. Pošto je sada ta borba završena, otvara se široko polje

rotarskomradu. Svaki rotar, koji po svom polozaju ima za to mo-

guénosti, treba da nastoji, da se unutra’nje prilike smire 1 Коп-

soliduju u duhu sluzenja i sporazuma. Dobra volja отогисије

rešenje svakog problema.

VI. Pregledajuéi frekvenciju za mesece juli—novembar mo-

ram sa zadovoljstvom i posebnom pohvalomda istaknem, da su

imali najbolju prosećnu frekvenciju sledeći klubovi: Karlovac

96.55. Petrovgrad 91.17. Pančevo 89.29, Vukovar 89.25. Slavonski

Brod 85.99. Brčko 84.80, Bačka Topola 85.79 i Sombor 82.81.

VII. Spremam se na zvaničnu posetu većine klubova severo-

istočnoz dela našeg distrikta, koju ću obaviti izmedju 11 1 20

januara iduće godine. Radujem se пипаргед, što ću imati priliku.

da dodjem u lični dodir ne samo sa funkcionerima пего i за

254



članovima tolikih klubova i da pretresem na zajedničkim sa-stancima sya pitanja, koja su vazna za napredak klupskog kao iтог гада.

VIII. Upozoravam sve klubove. koji bi želeli postaviti kan-didata za distriktnog guvernera za iduću rofarsku godinu. da Jeposlednji termin za to 31. Januar 1959. godine. Do sada Javljenami Je samo kandidatura brata ing. Radovana Alaupovića (R. C.Zagreb). Neki su me klubovi obavestili. da neće postaviti svogkandidata. Za tu funkciju dolaze u obzir samo braća koji sudosadašnjim dugogodišnjim radom ne samo kao članovi nego ikao funkcioneri dokazali veliku spremu ı oduševlenje za našpokret.

Koristim se ovom prilikom. da čestitam svoj miloj braći Bo-Žić i Novu godinu. Tom željom zaključujem svoje mesečno pismote Vas, mila mi braćo, molim da primite moje srdačne rofarskeozdrave
3Р

kao odani Vam

~ Dr. Ivan Slokar.

IDEAL ROTARSKE SLUZBE V POKLICU
Dr. France Stelé, R. C. Ljubljana

Vršitev idealne službe v privatnem, posloy-nem in jaynem Zivljenju Je eno izmed glavnihvodil rotarskega gibanja. Rotarski ideal, kakorga doloéajo štiri osnovne to¢ke programa, vse-buje pray za prav samo po sebi umevna načela. nakaterih mora sloneti vsako človečanskemuidealuustrezno sožitJe med ljudmi. Gre prav za prav za
tako samoumevna vodila. da se idealist sprašuje.zakaj jih je treba še posebej podértavati, V
bistvu so to načela, na katerih sloni vse etično
dostojanstvo človeka, načela. ki Jih poznamo iz
etičnega praizročila, katerih resnica zveni tako
iz biblije kakor iz didaktične poezije ali ljud-skega modrovanja. V bistvu Jih vsebujejo vsa verstva in уза епспаgibanja. Čemujih torej Rotary tolikokrat in s tako vnemo ponavlja.Pred vojno v Evropi gibanj kakor Je Rotary in njemu slična.na obnovo etiénih temeljey v človeški družbi usmerjena stremljenja.nismo poznali. Tudi danes Se se zde popreénemu, v predyojni pretek-losti vzgojenemu Evropejeu odveé ako ne naravnost smešna. Ta gi-banja so namreč izraz volje človeka povojne sodobnosti po zboljšanjueličnih razmerij v človeštvu, ki že par desetletij tone v breznu vojskain zmede verskih, filozofskih in etičnih idealov.

Vsako etično načelo Je po svoji naravi namreč totalno in brez-kompromisno ter ŽIVI in uspeva samo tam. kjer najde polno udanost.
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Tudi za rotarska пасеја velja to: za to skrbi Rotary. da bi bila ta načela
vedno prisotna vsakemu članu. Žaveda se namreč, da njegov član ni
resničen rofar, ako je to, kar priznava v rofarskih naéelih, samo
en večer v tednu. ko ga rotarska disciplina sili na sožitje s svojimi
brati: zaveda se, da ni pravi rotar tisti, ki bi hotel to biti samo “У
obéevanju s svojimi rotarskimi iovariSi, ne pa tudi napram drugim so-
ljudem. Zato znova in znova poudarja, da mora biti rotar rotar
v syojem razmerju do ysakega soéloveka in v vsem svojem. posebno
pa v poklicnem poslu. Poklic je bistvena sestavina rotarjevega Ziy-
ljenja. Nikjer razen v družini ni njegovo življenje bolj angazirano
kakor v poklicu. V poklicu sluzi soéloveku, stanu, obéini, druzbi,
državi in éloyestvu sploh. Le po njem se more udejstvovati kot vred-
nota vy Zivljenju: le po poklicu зе у пјет razvije zavest, da ni suha
veja na drevesu zivljenja, ampak nujen élen do podrobnosti premislje-
nega stroja. ki bo pravilno tekel samo, če bo tudi on ves, z vsemi
svojimi zmoznostmi na mestu, kamor ga je previdnost, ki ureja Ziy-
ljenje. postavila. Poklic posameznika je namreč izraz in posledica
vseh komponent urejenega druzabnega ustroja Glovestva, kolikor se
ti¢ejo njega kot posameznika. Poklic izvira iz funkcije posameznika
kot druzabnega bitja. Ko se posameznik odloéuje za poklic. je v zmoti.
ako ga pojmuje samo kot stopnjo na lestvici druzabnega ugleda in
veljavnosti. V zmoti je. ako ga pojmuje samo kot sredstvo za to. da
se bo preživel. da bo dobil sredstva za vzgojo otrok ali da se kot
oseba uveljavi. Vse to Je po globljem bistvu pojmovano samo nujna
pritiklina poklica, če hočete celo njegovo nujno zlo. ki mnoge posa-
meznike pokoplje. ker ideal službe družbi in človeštvu veže па та-
terijo. od katere sta v resničnem življenju odvisna napredek in blagor
telesa in duha. Ce pa se dvigneS vy duhoynistvo svojega poklica, Ge se
zaves poslanstva, ki more biti samo nadmaterialno. takrat postaneS to.
kar smatramo za ideal poklicnega človeka. takrat postaneš v svojem

poklicu nehote in nevede že tudi to. kar rotarsko gibanje pričakuje

od tebe. Če boš torejJ zdravnik radi zdravljenja. in ne radi zbiranja
življenjskih sredstev. če boš učitelj radi yzgoje. ne radi mesečne plače.

uradnik radi službe družbi. politik radi narodove blaginje. duhoynik
radi duhovne oplemenitve soljudi. umetnik in znanstvenik radi uve-
ljavljenja resnice in lepote v Zivljenju., bankir zato. da urejaš na-

rodno gospodarstvo. trgovec zato da služiš ljudem. obrtnik, tovarnar
alı podjetnik radi organizacije dela itd. itd.. takrat si uresničil ideal
rotarske sluzbe v poklicu. In Se eno je potrebno: Da živiš sicer kot
pelitiéno. versko, svetovno nazorno opredeljena samostojna osebnost.
da pa v svojem poklicu ne poznas ne politike. ne verskega, narodnega
ali svetovno nazornega nasprotnika, ampak le soéloveka, ki potrebuje
'уоје ротосл. Pri skrbi za svoj visoki ideal v Zivljenju pa se ne smes
zanašati na druge. Ge’. ti so bolj poklicani, bolj zmozni, bolj svobodni
kakor jaz, naj torej oni vrSe ideal, jaz jih bom Ze podpiral. Nasprotno
od tega je pravo: Udaj se zavesti. da je pray od tebe vse odvisno.

Ideali se ne uresniéujejo po mnoZicah, ampak prav po posamezniku,
po tebi. Iz tega spoznanja izvira tudi dejstvo, da rotarska organizacija
zahteva od tebe pray posamezno Zrtev, posamezno delo. tvojo sluzbo
kot posameznika in da se rotarstvo kot organizacija najraje izogiblje

skupnih akeij.
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V navodilih, ki jih rotarska organizacija daje Rotary za razpravo
o poklicni sluzbi, je oznaéena poklicna sluzba takole: ..Poklicna sluzba
Je aktivno vršenje ideala službe po posameznem rotariju tako v nje-
govem poklicu kakor s pomoéjo tega poklica ali posla, ki je oznaéen
z njegovo poklicno klasifikacijo.” Z drugimi besedami, pravi navodilo
dalje. naj bi bila poklicna sluzba inteligentno. energično in neprestano
prizadevanje posameznika za izboljšanje osnov poslovanja v vseh po-
slovnih in poklicnih razmerjih. Rotar naj skrbi, da bo vse poslovno
zivljenje prevzel ideal res GloveSkih medsebojnih razmerij. Po-
sebej se podčrtuje važnost borbe proti podkupovanju in skritim
provizijam. poštenje v reklami. v boju proti konkurenci in skrbi za
izboljšanje kvalitete blaga. izdelka in dela sploh. Zato priporočajo ta
navodila sledeée Stiri to¢éke, ki naj Jih rotar upošteva. če hoče slu-
ziti idealu poklicne sluzbe:

1. IzboljSanje natinoy obéevanja s strankami, dolzniki, konkurenti,
sodelavci in vladami.

2. Sotrudnigtvo pri organizaciji ali oja¢enju poklicnih druStey.
3. PospeSevanje in Sirjenje naéel korektnega poslovanja po takih

druStvih. Е
4. RazSiritey poslovnih zvez po trgovinskih zbornicah ali sliénih

ustanovah.
Bistvo rotarskega ideala v poklicni sluzbi je torej. da kot posa-

meznik vrSim in po svojih zvezah propagiram ideal poklicne sluzbe
kakor jo pojmuje rotarsko gibanje. Rotarstvo ne zahteva od mene
kake posebne sluzbe. pat pa zavest, da Ge kot etiéno zaveden ¢len
druzbe vestno vrsim svoj posel. ze izpolnjujem tudi rotarski ideal.

VAŽNOST ELEKTRIČNE ENERGIJE ZA NACIJONALNU
PRIVREDU

Inp. Božidar Filipović, R. C. Zagreb

U ovom naročitom času. kada mi Je uručena
rotarska 2паска, Као simbol pripadnosti velikoj
organizaciji idealnog služenja ljudskoj zajednici,
osJećam dužnost. da u kratko iznesem neka moja
lična gledanja iz domene klasifikacije čije zastu-
panje mi Je sada palo učast.

Ti pogledi — privredno-ekonomskog i soci-
Jalnog: karaktera povezani su za golemi značaj
električne energije za sadašnje ljudsko društvo.
a ustremljeni u smjeru specifičnih prilika našeg
državnog područja.

U prvome da svratim pažnju na one odlike električne energije,
koje su uvjetovale da ovu nailazimo kao vjernog pratioca naprednog:
čovjeka na svakome koraku. Jedna od tih odlika sastoji se u tome.
šio se električna energija u principjelno istoj formi može
privesti korisnoj upotrebi u najraznoličnije svrhe, tako da ona danas
u svim niansama količine i kvalitete pokreće strojeve i topi rude,
stvara toplinu ı daje svijetlo. Ta ista energija postala je važan po-
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moćnik moderne medicine i hitar prenosioc ljudi ı vijesti. Tlakovomsveopćom primjenom ne može se fakmiti nikoji drugi oblik energije.Daljnja karakteristika elektr. energije koja ovoj daje dominantnipoložaj nad ostalim vrstama energije Jeste lagani i ekonomičan prenosna velike daljine i jednostavnost razgranjenja od najvećeg do najsit-nijeg potroSaéa. Ta osebina omogućuje iskorištenje prirodnih snagana samome izyoru a prema pofrebama i udaljeno od mjesta pojedi-načne upotrebe. dakle omogućuje ı iskorištenje znatnihvodenih snaga — bijeloga ugljena — koji bi inače pretežnimdijelom morale ostati za ljudsku zajednicu bez stvarne vrijednosti.
Iz ova dva bitna razloga, nalazimo u naprednim zemljama elek-trične vodove kao gustu mrežu diljem prostranih teritorija, tičući mi-lijunske gradove i malešna sela, prodirući u majveće industrijskekolose pa do skromne seljačke kolibe. I dok tako električna strujaprolazeći tim metalnim vodićima bitno utJeče na privredni život čita-vih naroda. ona se ujedno i ispoljuje kao dobročinitelj u širokojprimjeni elektromedicine oko liječenja bolesnih i oJačavanja zdravih,da opet prolazeći eterom svladava velike distance dajuć udaljenimdogadjajima karakter sadašnjice. koji bi inače za mnoge mogli postatitek samo kao završena prošlost. Koliki utJecaj vrši ona time na raz-voj socialnih problema ljudske zajednice.
Električna energija je dakle danas nedvojbeno bitno zadrla uprivredni, socijalni i fizički život mnogih država. pa je tako postala

važan faktor za prosudjivanje ekonomske snage 1 socialno-kulturnognivoa pojedinih naroda. Ona je ujedno i osjetljivi privredni barome-
tar, jer je fluktuacija proizvodnje i potrosnje elektr. energije odraz
aktivnosti ili stagnacije svekoliko privrede.

Razumljivo je stoga, što se kod naprednijih naroda racionalnoj
produkciji i distribuciji električne energije posvećuje maročita pažnjaı tretirajuć Je kao opšte korisnim dobrom nastoji privesti najopćeni-
tijoj upotrebi.

Nakon ovog generalnog pogleda dozvolite mi. da se ograničim na
naše prilike i naše mogućnosti. I kod nas uočili su privredni i odgo-
vorni faktori značaj elektr. gospodarstva, na fakat je, da smo u kori-
šlenju i primjeni elekir. snage daleko zaostali iza ostalih naprednih
naroda. Istolobno je naša industrija tek u zametku. a ostale grane
privrede u skromnom razvoju. Drugim riječima mi smo u stanju da
promišljenom i svrsishodnim uvodjenjem električne energije u nacio-
nalnu privredu. ovu vidno unapredimo, što više da razvoj naše indu-
strije oslobodimo nekih teških mana od kojih prije stvarana industri-
Jalizacija boluje. Današnja razvijena industrijalizacija karakterizi-
rana je koncentracijom proizvodnje na zbitim teritorijima okruženim
gustim naseljima radnika, nekadašnjih zemljoradnika koji su ostavili
plug i pohrlili k strojevima da se kroz njih prehranjuju. A kada zbog
neminovnog dispariteta u proizvodnji i distribuciji nastupi hiperpro-
dukcija i ovi strojevi zastanu. ostaju onda velike mase radnika bez
hljeba i doma, daleko od grude. koja ih Je nekada prehranjivala. U
lome leži Jedna od velikih mana sadašnje strukture industrijalizacije.
koja se ispoljuje u punoj zamašitosti u kompliciranom kompleksu
problema života industrijskog radnika-proletera i sa njime vezanih
čestih socijalnih previranja i sukoba.
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l ako je formacija koncentrirane proizvodnje djelomično uyvJeto-

vana mogućnošćuizrade i obrade teških produkata. kompliciranim ke-

mijskim i metalurgičkim procesima. ipak glavni uzrok te zbite kon-

centracije leži u tome. što industrijska proizvodnja potrebuje velike

količine pogonske snage.a ta se Je mogla u počecima indu-

strijalizacije, racionalno proizvesti ı iskoristiti

samo na jednom te istom mjestu. To Je bilo dominantno

vrijeme pare ı parnog stroja.

Slobodan sam ali ustvrditi, da u koliko bi kojim slučajem bio

prije parnog stroja izumljen elektr. motor 1 transformator. da bi in-

dustrijska struktura poprimila posve drugatije karakteristike. Ona bi

bila dekoncentrirana a radnitki proletarijat u svojoj dalekoseznosti

ove riječi. nebi zadavao tolikih briga nacionalnoj ekonomiji ı socijal-

noj skrbi.

Mi smo ali sada u sretnijem položaju. da možemo uočiti daleko-

sežne prednosti. kojima obiluje elektr. energija. pa da prema njima

dademo smjer razvoju naše nacionalne industrije. One nam omo-

gućuju podizanje dekoncentrirane proizvodnje ı

stvaranje klase radnika-ratara. koja u principu Oosta-

jući uz svoju rodnu grudu radi istodobno i na oplemenjenju mrtve

prirode. producirajući korisna dobra i na uzgajanju Žive prirode.

obradujući svoju zemlju.

Uočimo li nadalje činjenicu, da se moderna civilizacija osniva na

obilju mehaničke snage. koju možemo danas najlakše dobiti elektr.

putem. 10 se postavlja odmah pitanje kako i na koji način osigurati

našoj budučoj razvijenoj privredi dovoljne količine jeftine elektr.

snage?

Prema današnjemstanju tehnike, dobiva se električna energija u

glavnome iz prirodnih vrela energije ı to iz ugljena, zemnog plina ı

vodne snage. tako da dobivanje električne energije možemo svrstati

u dvije glavne grupe i to: putem termičkih procesa ı putem iskori-

žšienje kinetičkih energija. Dolazi dakle u obzir kratko rečeno ugljen

i voda. U oba slučaja troškove produkcije odredjuju dva činioca ı to

kapitalna služba investicija i stalni pogonski troškovi same proiz-

vodnje. Proizvodnja iz ugljena obilježena je u principu manjom in-

vesticijom. no zato stalnim i visokim produkcionim troškovima, dok

je naprotiv iskorištenja vodenih snaga vezano na veliku kapitalnu

službu. ali zato skoro u cijelosti odterećeno od stalnih produkcionih

iroškova. Velike troškove investicija hidrauličkih centrala. gledajući

razumljivo te probleme očalima današnje nacionalno-ekomoske nauke,

uzrokuju opsežni i skupi hidrotehniški radovi dovoda, ustava i od-

voda vode. ter su troškovi elektromašinskog dijela u oba slučaja

podjednaki. Dakle izgradnja vodenih centrala, koju

nebi teretili troškovi hidrotehničkih radova, bila

bi takorekuć ideal u dobivanju vrlo jeftine električne snage, dakle

neosporivo obogaćenje narodne privrede.

Treba sada ujedno i ispitati mogućnost praktične primjene ove

teoretski utvrdjene teze, i to specijalno obzirom na naše prilike. Ne-

dvojbeno je. da naša zemlja obiluje znatnim vodenim snagama, (oko

10 mil. KS) koje se sada sa 98% beskorisno lome o hridine i kamenje.

Isto tako je neosporeno, da veliko blago éami zakopano pod zemljom
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diljem naše domovine, dok istovremeno mnogobrojne od gladi izne-mogle ljudske ruke tumaraju naokolo vape za kruhom i radom.
Sa tim aktivama i pasivama, kojima treba još dodati ротапј-kanje velikog kapitala i potrebu za vlastitom produkcijom korisnihdobara, treba računati kod odredjivanja socijalne, tehničke i ekonom-ske strukture naše nacijonalne mehanizane privrede.
Na koji način ali kod nas izgraditi vodne centrale, čiju produkcijuelektrične energije nebi teretili opsežni hidrotehnički radovi?
Za organiziranu zajednicu mogu se smatrati samo ona dobra ilionaj rad izgubljenim. koja izlaze iz okvira te zajednice. Sav mate-rijal i radnu snagu umutar granica је zajednice, može ova da pre-ivori u korisna dobra. isto tako da ih i nadoknadjuje. Dovoljno posta-Janje korisnih dobara uvjet Je blagostanja zajednice. Odsudno Jesamo, da se upotrebljavajuéi vlastite sirovine i vlastita vrela energijenadje obilno korisnoga rada za sve élanove zajednice.
Gradnja_ hidrotehnitkog dijela električnih centrala iziskuje uprvom redu obilnu ljudsku radnu snagu za izdizanje zemlje, razbi-

Janje ı ugradnju kamenja i za profiliranje dovodnih i odvodnih ka-nala a uz djelomičnu upotrebu armiranog betona. | radnom snagomı potrebnim materijalom. kamenom, željezom i cementom raspolaženaša narodna zajednica. što više materijal se u pretežnom dijelu već
ı nalazi na mjestu gradnje. Treba dakle Još samo staviti u kretanje
hiljade sada besposlenih radnih ruku. da taj materijal smjeste ma
pravo mjesto, da stvore za općenitost korisno dobro. a od zajednice
da za protiuslugu prime naplatu. koja će im omogućiti zadovoljan
život. Hidrotehniéke radove elektriénih centrala
treba u interesu zajednice uvrstitiu Javne radove.
a da kod toga ne terete cijenu producirane energije. kao što niti
gradnja ceste ne tereti direktno onoga. koji se njome služi. Na taj
način stvorili bi hidrauličke centrale, iz kojih bi se razvodila elek-
trična energija u sve grane naše privrede. a čiji produkcioni troškovi
bili bi svedeni na idealni minimum.

Da konačno još razmotrimo da li troškovi tih radova koji bi ne-
sumnjivo trebala da finansira cJelokupna zajednica, ne terete nepo-
voljno bilo u kojem obliku samog: preduzimača dakle državu. Slo-
bodan sam ustvrditi. da nebi. Naprotiv izvadjanje tih radova dopri-
nJelo bi poboljšanju državnih financija. |

Nesmijemo naime smetnuti sa uma. da zaposlenje svakog radnika
principielno uslovljuje daljnja zaposlenja. Svakom novo uposlenom
radniku stvara se moguénost da podmiri svoje Zivotne potrebe, on
postaje potrošač, a kao takav troši produkte koje drugi stvaraju i time
u povezanomlancu oživljuje zaposlenje i produkciju u svim granama
privrede. Dovoljno plaćeni manuelni radnik troši toliko od svoje za-
rade. da stvaranje dobara koje on potrebuje iziskuje za svaki njegov
radni sat, daljnja 2—3 sata rada drugih privrednih grupa. A koliki
se tek efekat postizava sa zaposlenjem veéeg broja nezaposlenih rad-
nika!

Preko tako pojačane privredne djelatnosti indirektnim kanalima
pritiču prihodi državnoj kasi i to tim veći. što Je djelatnost aktivnija.
Može se lagano dokazati. da se država ako ona preuzima finansiranje
Javnih radova svakih investiranih hiljadu dinara u toku kratkog vre-
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mena vraćaju u obliku poreza i kamata natrag. Drugim riječima za
investicione Javne radove treba baciti u saobraćaj samo novčanice.
čija cirkulaciona snaga sivara mogućnost isplate potrebnog mate-
tiala i utrošenoga rada. da se konačno opet vrate tamo od kuda su
pušteni u promet.

Forsiranjem javnih radova u cull, w пе о как пије
hidrotehničkih gradnja za podizanje električnih centrala
stvara se mogućnost rada. oživljuje cjelokupni privredni život i do -
biva nadasve jeftima električna energija,a sve to
bez ikakvog stranog optereéenja drzavnih finan-
Sija.

Ovime istaknuo sam u kratko bitne osebine električne energije
obzirom na dalekosežan utjecaj njene tehničke primjene na ekonom-
sko-socijalni život, ukazujuć ujedno na mogućnosti pravilnog aplici-
ranja značajnih prednosti električne pogonske snage u cilju stvaranja
snažne i jake specifično naše. socijalno zdrave industrijalizacije.
Uyjeren sam, da takova industrijalizacija usko povezana i sa inte-
resima ostalih grana naše nacijonalne privrede podigla bi naš narod
u prve redove najnaprednijih naroda. ZE

HIGIJENSKI RAZLOZI ZA UVEDENJE KANALIZACIJE
Dr. Matija Divić, R. C. Vinkovci

J 05 u najstarije doba vidimo da su neki veliki gradovi imali posebne
uredjaje za otstranjenje otpadaka. Tako na primer znamo. da Je u

Rimu osim poznatih akvedukte postajala i eloaca maksima u koju Je
dolazila sva kućna i ulična nečistoća iz čitavog: Rima. I mnogi drugi
gradovi u to staro doba. koji su bili na obali sredozemnog mora imali
su takodjer takve ustanove. U novije vreme sa neprestanim poveća-
njem malih gradova pojavljuje se u takvim gradovima potreba. da se
kućno smeće i druga nečistoća otlstrane na način, koji Je u higijen-
skom pogledu najpogodniji. Kod razmatranja toga pitanja pojavljuju
se razni nazori ı mišljenja koja su katkada u protuslovlju. Nekada Je
uzrok da se takvi otpaci oistrane estetske naravi t. J. ono prirodjeno
gnušanje od smrdljivih ekstremata prisiljava ljude da nadju načina
kako da ih otstrane. Drugi put su čisto sanitarni momenti. Dok se ne-
kada to pitanje posmatra sa poljoprivrednogili nacionalno-ekonomskog
sianoviSta a nekada i to ponajčešće igraju važnu ulogu troškovi oko
izvedbe takvih ustanova. Sa higijenskog stanovišta prva dva navedena
razloga zahtevaju da se ti otpaci što prije i što brže na bilo koji način
otstrane. dočim oni potonji razlozi zahtevaju da se ti otpaci smatraju
kao korisno gnojivo te ga treba upotrebiti u poljoprivredne svrhe.
Za nas liječnike najvažniji su razlozi zdravstveni a tek poslije mogu
se uzeti u obzir na estetske momente, a naravno i na troškove koji su
za izvedbu potrebni i koji su znatni.

U pogledu vrsti otpadaka odnosno nečistoće, koja se ima otstraniti
razlikujemo sledeće vrsti: 1) Ekskrementi ljudi ı životinja. 2) kućna
prljava voda. koja dolazi iz kuhinje. od pranja stana, sudja. od pranja
veša ı kupanja, 5) nečista voda kojadolazi iz tvornica. klaonica i t. d..
4) kućno smeće. 5) oborinska voda sa krovova, ulica i dvorišta. 6) ulič-
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no smeće ı 7) životinjske lešine. Količina tih otpadaka proračunano po
čovJeku ı godini iznaša 56.000 kg. kućne prljave vode. 46 kg. izmetina.
400 kg. mokraće ı 110 kg. čvrstih kuhinjskih otpadaka.

Ti gore spomenuti otpaci sadrzavaju u sebi sledeće sastavine:
1) mineralne sastojine kao kuhinjska so, kalijev fosfat i razne druge
anorganske soli. Tako na primer izmetine imadu 3.5% fosfata a mo-
kraća 05%. Neke nečiste vode iz tvornica sadržaju takodje u sebi mi-
neralne otrove. kao što Je na primer olovo i arsen. 2) Organske sasto-
Jine većim delom one koje u sebi imadu sastojina sa dušikom. Tako
na primer nalazi se u ljudskim ekskrementima 2% dušika a u mokraći
1.4%. Velika količina organskih sastojina nalazi se u otpacima ku-
hinjske vode. te u otpacima iz klaonica. tvornica šećera, kože. vune
ı t. d. Za mast se uzima da Je ima poprečno 170 gr. u Jednom kubnom
metru. 5) Sa-profitičke bakterije. One nalaze n organskim sastojinama
naročito povoljno hranilište, te se množe u masama i rastvaraju po-
mioću vrenja i truleži organske materije. Osobito intenzivno rastvaraju
se mešavine mokraće ı ekskremenata kao i otpaci iz tvornica koje pre-
radjuju materije organskoga porekla. 4) Patogene bakterije. Uzročnici
gnojenja. tetanusa, malignog edema nalaze se esto u takyim otpacima.
no izim toga mogu se u takyim otpacima na¢éi ı bacili tuberkuloze.
tifusa, dizenterije, kolere, pneumonije i tako dalje. U tim otpacima
retko se te patogene bakterije umnozavaju a ako da onda samo na
komadiéima évrste supstance, koja pliva u otpacima. Slabo ili nikakyo
umnozavanje tih patogenih arterija u ovakim otpacima ima svoj razlog
jos i u tome što Je obično temperatura takvih otpadaka dosta niska.
Najglavniji razlog Jeste u tome, što u tim otpacima imade mnoštvo
saprofita koji oduzimaju hranu bakterijama a dolazi u obzir i štetno
delovanje produkata izmene tvari tih saprofita. koji preče razvijanje
patogenih bakterija. Ipak više otporne vrsti mogu se u ovakim za-
gadjenim vodama držati na životu nedeljama pa ı mesecima.

Prije se mislilo. da najviše patogenih bakterija imade u ljudskim
izmefinama. Istina Je da se kod ljudi. koji su bolesni ili su nedavno
preboljeli neku trbušnu zaraznu bolest nalazi u fekalijama dosta ba-
cila kolere. tifusa ili dizenterije. a istina Je da se ı u mokraći mogu
naéi uzroénici gnojenja. milcbranda, tifusa i t. d. Nu najveéu mnozinu
infekcioznih klica daju baš kućni otpaci. Tu dolaze u obzir sve one
klice koje se nalaze u kući na podu. na posudju. na rublju ı na ostalim
predmetima koje Je bolesnik upotrebljavao. pa kod pranja ı čišćenja

takve bakterije u velikoj množini dolaze u doticaJ sa vodomi na taj

način znatno uvećavajuinfekciozitet tih kućnih vodenih otpadaka.

Kuhinjska i kučna prljava voda prema tome Jesu u pogledu opas-

nosti zaraze mnogo opasnija nego ı same fekalije.

U suhom kućnom smeću dolaze sa prašinom ı bacili tuberkuloze.
stafilokoki, uzročnici akutnih ekzantema i t. d. nu većina tih klica
jeste oslabljena usled toga, što su se klice osušile a delomice usled

delovanja sunca i uništile tako, da se suho kućno smeće smatra kao

manje opasni izvor infekcija. Ki8nica sa krova, uliéno smeée imadu u
pravilu u sebi dosta malo uzročnika infekcije. Takova vrst otpadaka
postaje opasna samo onda ako je neka prije spomenuta vrsta otpadaka
pohranjena na nekom mestu na primer u nekom uskom dvorištu. pa

sa toga mesta može lako da se raznese u okolinu ı tako postane opasno
vrelo infekcije.
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Opasnosti po zdraylje koje sve te gore spomenute vrste otpadaka
moguproizvesti sastoji se u sledećem: 1) u tome. što ovaki otpaci usled
irulezi i raspadanja proizyadjaju smrdljive plinove koji okuzuju zrak.
Kod hrdjavo konstruiranih zahoda i odvodnih kanala za fekalije na-
stali takvi smrdljivi plinovi dolaze u stanove. Ti plinovi sadržaju u
sebi razne organske kiseline koje zaudaraju kao i sastavine amonija.
sumpro vodika i t. d. Takvi plinovi mogli bi u veéoj količini proizvesti
i akutno otroyanje, no u zahodima i odvodnim kanalima nalaze se
oni u vrlo slaboj koncentraciji tako. da osim prirodnog gadjenja ne
pretstavljaju opasnost po zdravlje. U nekim čak i lečničkim krugovima
mislilo se prije da takvi plinovi. koji zaudaraju mogu proizvesti epi-
demije tifusa, kolere, difterije. erisipela i t. d. Medjutim tačna istra-
Zivanja ustanovila su da je takvo mišljenje posve neosnovano. Jer
nema nikakvoga znansivenoga obrazloženja. Jedino što se može kazati
jest to da se pojava takvog smrada može smatrati kao znak opće ne-
dostatne čistoće i da Je ta nečistoća sama po sebi znak neke veće
opasnosti od infekcije.

Druga opasnost po zdravlje od tih otpadaka dolazi od fakta. da
otpaci imaju u sebi množinu organskih sastojina koje su u truležu a
mogu sadržavati u sebi takodjer i mineralnih otrova. te na taj način
mogu okužiti podzemnu voduili dospeti u otvorene potoke. Ako tako
nečisti ili čak i inficirani otpaci dospiju u dublje slojeve zemlje ı da
se prije toga ne mogu naravnim procedjivanjem valjano očistiti onda
podzemna voda ako se upotrebljava za piće ne odgovara onim zahte-
vima koje tražimo od vode za piée i to su Gistoéa, bistrina, dobar
ukus. pogodna temperatura i t. d.

Kao Sto se vidi takovi otpaci posreduju raširivanje infekcija. То
se može dogoditi. da se na nekom mestu na površini nalazi velika mno-
žina infekcioznih otpadaka pa ih ljudi obično deca raznose po okolici.
ili opet da se to raširivanje provadja puteminsekata. strujanja zraka
ili preko nekog privrednog orudja. domaćih životinja i t. d. U takvom
slučaju može se infekcija preneti i na mnogo udaljenija mesta. Drugi
put se inficiraju podzemne vode ili reke pa infekcije nastaju preko
vode za piće ili od kupanja, pranja i sl. Za neke zarazne bolesti kao
što su kolera, tifus. dizenterija i slične sasma je sigurno. da valjano
otstranjivanje ovakih otpadaka umanjuje mogućnost nastupa takvih
bolesti. odnosno svadja te bolesti na minimum. dok druge zarazne ђо-
lesti koje se prenose direktno sa obolelog na zdravog a koje se pre-
našaju sitnim kapljicama (trofinfekcion) kao što su tuberkuloza. pneu-
monia, gripa, kašalj hripavac i kod najbolje provedene kanalizacije
samo neznatno utjecu na smanjivanje tih bolesti, pa za njihovo pobi-
Janje moramo upotrebiti druge odbrambene mjere kao što su izolacija.
dezinfekcija ı drugo.

Na temelju svega ovoga što je ovdje izneseno jasno proizlazi da
otstranjenje otpadaka iz stana i okoline čovečije pretstavlja po čo-
ујесје zdravlje jedan imperatiyni higijenski zahtev o kojemu se mora
voditi računa naročito u onim mjestima, koja se naglo šire i gdje na-
seljivanje biva sve gušće i gušće. Za otstranJenje takvih otpadaka po-
stoje razni sistemi, pa se od jednog valjanog i svrsi shodnog sistema
mora zahtevati da budu ispunjeni sledeći zahtevi: 1) U prvom redu
mora se tražiti da svi otpaci budu što temeljitije i što brže iz stana
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otstranjeni a isto tako mora se osigurati da ı izvan stana čovek do njih
ne dolazi. Dalje je potrebno, da se bakterije koje se u otpacima na-
laze unište i na taj način onemogući infekcija ı napokon da se na po-
desan način ukloni ili barem smanji raširivanje smrdljivog zadaha od
tih otpadaka. 2) Kada se ovaj prvi temeljni postulat higijene ispunio
ima se paziti da otpaci ne dodju nepromjenjeni u tok reke ili na
mesta koja su izložena ljudskom prometu. a treba voditi brigu i o ga-
Jenju riba koje bi mogle biti ugrožene od raznih otpadaka (tvornica
boje. konoplje, lana i t. d.). 5) Estetski zahtevi moraju se respektirati.
4) medju sistemima koji udovoljavaju gornja tri uslova neka se iza-
bere najjeftiniji i 5) kod jednake vrednosti dvaju sistema moze se
dati prednost onome, koji ée otpatke iskoristiti za poljoprivredu.

Način kako će se otpaci otstraniti zove se otstranjivanje otpadaka.
U tom pogledu razlikujemo takove koji se sastoje od lokalnih skupnih
mesta gdje se otpaci skupljaju ı odakle se izvažaju. ili opet od takvih
koji se sastoje od Jedne mreže podzemnih kanala raširenih po čitavom
gradu. U prvom slučaju dolaze u obzir samo fekalije, te su takyi si--
siemi bili prije u upotrebi ı u većim gradovima, Jer se nije dovoljna
pažnja davala na otpatke kućne vode dok se danas u većim gradovima
upotrebljavaju samo podzemni kanali koji preuzimaju ı transportiraju
i fekalije ı sve kućne vodene prljavštine koje potonje ı Jesu u higi-
Jenskom pogledu najviše opasne.

Otstranjenje suhog kućnog smeća ili životinjskih lešina provadja

se kod svakog sistema uvek posebno. U prvu vrst spada iako zvani
sistem Jama (gruhensistem) koji se sastoji u tome, da se blizu stanbene

kuće načini Jedna Jama u koju se skupljaju izmetine. Takva jama

mora biti načinjena po stanovitim propisima. Ne smije biti veća od 2 do

5 kubnih metara a mora biti izidana i od temeljnog kuénog zida odje-
ljena posebnim zidom načinjenom od cementa a dobro je ako se iz-

medju Jame i temeljnog: zida nabije sloj ilovače. Takva Jama mora biti
sigurno pokrivena sa gvozdenim poklopcem ili makar ı sa daskom

preko koje je nasuta ilovaéa. Cijev koja vodi iz pojedinih stanova u

iu Jamu treba da Je okomita a pojedine priključne cevi pod kutem

prema horizontali od najviše 25 stepeni. Radi odvadjanja plinova

valja provesti ventilaciju do nad krov kuće. Od vremena do vremena

moraju se jame očistiti što se čime pomoću naročitih kazane koji su

zrakoprazni ı koji sav sadrzaj jame aspiriraju i na taj način trans-

portira se sadržaj Jame na odredjeno mesto izvan grada. Higijensko

značenje takvog sistema ako je sve napravljeno prema gornjim zahte-

vima i ako se kućna prljava voda posebno otstranjuje ı napokon ako
se voda za piće ne dobiva od običnih zdenaca Jest dosta povoljno. Jer

čovek ne dolazi sa otpacima u dodir. K tome dolazi Još ı to da Je taj

sistem relativno jeftin i da se otpaci mogu upotrebiti kao gnojivo.

Drugi takav sistem lokalnog: skupljanja Jest t. zv. tonen sistem. a sa-

stoji se u tome, da se mesto Jame za skupljanje otpadaka upotreb-

ljava Jedan lako prenosivi sud (behalter) koji se nalazi u Jednoj so-

lidno izidanoj. dobro zatvorenoj. lakopristupačnoj komori u visini te-

rena. Takav sud sastoji se od pocinčanog lima. velik je 100 do 110

litara. a katkada i veći. On se postavlja direkino pod vertikalnu cey

koja dolazi iz stana te se sa tom cevi spoji sa Jednim zavrtaćem (ša-

rafom). Ventilacija se provodi kao i kod prijašnjeg sistema. Svaka dva
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do tri dana izmenjuje se takav sud za novi. Takvi sistemi danas nisu
pogodni za veća mesta. a u higijenskom pogledu imaju prednost samo
u tome što ne mogu inficirati zemaljsku površinu niti podzemnu vodu.
što se dade postići i na drugi način. Takvi sistem postoji medju inih
u Grazu ı Heidelbergu pa se takvi sudovi Još i zovu heidelberške tone.

Često Je potrebno provesti dezinfekciju i dezodoraciju fekalija.
Dezinfekcija znači uništavanje bacila ı to se provadja pomoću kreča
ili drugih sretstava. Dezodorizacija pako Jeste uništavanje smrdlijivih
plinova. Ona se postizava obično kemikalijama, kao na primer man-
ganovim kloridom, kalijevim permaganatom i drugim koje kemikalije
vežu smrdljive plinove a pojedno usporuju umnožavanje saprofita. Za
tu dezodorizaciju Još su u upotrebi neke porozne supstance u prašku.
koje vežu plinove kroz površinsku atrakciju a usto absorbiraju vlagu
ı provode oksidaciju. Takve supstance Jesu drveni ugalj, suha zemlja.
pepeo a najbolje sretstvo Jeste prah od treseta. Taj treset ima svoj-
stvo da može upiti osam puta veću količinu vode nego što je njegova
težina. a ako mu se doda Još sumporne kiseline ili nekih drugih kiselih
soli inade takay treset moć. da uništava bacile pa Je dokazano da u
kratko vreme može uništiti bacile kolere. dizenterije ili tifusa. Medju-
tim te metode za uništavanje bacila kao ı za desodorizaciju danas se
više ne upotrebljavaju isto tako kao što se ne prave niti napred spo-
menuti sistemi za otstranjenje otpadaka. nego se uvadjaju nove me-
iode za čišćenje od kojih se ide zatim da se svi otpaci temeljito ras-
tvore ı da se onda u posebnim zatvorenim podzemnimprostorima pod-
vrgnu posebnom čišćenju. lo se postizava kod sistema t. zv. kanali-
zacije. | u tome razlikujemo dve vrsti. 1) Sistem takve kanalizacije
u koji dolaze ı fekalije kao i prljava kućna voda i voda od oborina.
Sve te sastojine dolaze u podzemne velike kanale gdje se sadržaj tih
otpadaka razredi i onda pod naravnim padomšto prije otstrani iz oko-
line stanova. Drugi sistem kanalizacije Jest t. zv. separirani sistem. Kod
toga sistema otstranjuju se razne vrste otpadaka posebno. Naroéito
separiranje meteorske vode imade svoje značenje Jer podzemni kanali
u tome slučaju mogu biti slabije dimenzionirani i prema tome znatno
Jeftiniji. Jer ne moraju da preuzmu katkada ogromnu količinu obo-
rinske vode. Oborinska voda imade doduše kot kanalizacije зуоји ро-
sebnu svrhu jer se njome sadržaj otpadaka гагтедјије 1 time lakše
dalje transportira. Nu medjutim ta količina vode dolazi u kanale sa-
svim neredoyito, a drugo dade se to razredjivanje postiGi na drugi
način naime da se povremeno u kanale napusti potrebna količina vode
та razredjivanje ili iz vodovodaili iz reke, ili iz obiénih bunara.

Kod takvog sistema oborinska voda otiče u posebnim nadzemnim
ili podzemnim vodovima. U higijenskom pogledu takav postupak moze
se opravdati naročito ako se meteorska voda sa sumnjivih prljavih
dvorišta iz ove posebne oborinske kanalizacije izluči.

O ova dva sistema koji prema današnjem naziranju kod novog
provadjanja, odnoSenja otpadaka jedino dolaze u obzir potrebno je.
da se opširno posebno govori. Može se samo reći to da nakon čišćenja
svih vrsti otpadaka kod kanalizacije preostala voda jest bez ikakve
opasnosti po zdravlje, te se može pustiti u rijeku ili u polje. sa si-
gurnošću da neće ugroziti niti zdravlje ljudi a niti onih bića koja se
nalaze na mjestu kamo je takva voda došla.
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IZVOZ DJETELINSKOG |I DRUGOG 5ЈЕМЕМЈА

Josip D. Galovac, R. C. Osijek

Prije rata, a i dosta godina poslije rata obav-
ljala je izvoz djetelinskog sjemenja iz naših kra-
Jeva isključivo Budimpešta te u nekoj manjoj
mjeri ı Beč. Djetelinsko sjemenje nije tada Još
bilo kultivirano u ovolikoj mjeri kod nas. a nisu
postojale niti čisttone za djetelinu, kao ni izvoz-
nici, te su djetelinsko sjemenje domaéeg pori-
jekla sabirali trgovei Zitaricima od kojih su on-
da inostrani kupci tu robu izravno putem svojih
agenata preuzimali. Lucerna panonskog pori-
Jekla. koja se uglavnom kultivira u bivšim zem-
ljama krune Sv. Stjepana, a najvise u slivu Du-

nava, bila je pod imenom tkzv. bijele madjarske plombe te na svjet-
skoj pijaci. a osobito u zemljama sa sjev. klimom vrlo dobro uvedena
radi svoje otpornosti proti zimi. Žrtvujući milijune za propagandu u
zemljama potrošnje uspjela je Madjarska osvojiti za svoju lucernu
skoro potpuno ne samo njemačko. nego ı dansko te švedsko tržište.
kao i tržište sviju zemalja, koje su tražile sjeme od lucerne pouzdano
za slučaj Jake zime, a tražila ga je i Sjev. Amerika u slučajevima
slabe vlastite Zetve.

Tako se Budimpešta pretvorila u centar medjunarodne trgovine
djetelinskog sjemenja. te Je tamo bilo uredjeno više čistiona. a medju
ostalim uredila je čistionu u Pešti i zagr. firma Hinko Mayer i drug
pod imenom „.Henrik Mayer es lTarsa“, da tako i sa svoje strane isko-
risti dobar renomće peštanske bijele plombe za lucernu.

Kod nas je poslije rata djetelinsko sjemenje radi jeftine cijene
prema madjarskom sJemenu kupovano od peštanskih čistiona u neoči-
šćenomstanju. te odvažano u Peštu. gdje Je bilo prečišćavano i pomi-
Ješano s madjarskim sJemenom, te iz Pešte izvažano kao madjarsko
sjeme providjeno bijelom peštanskom plombom. Naš poslijeratni atest
nije označivao porijeklo sjemena. nego Je samo potvrdjivao da uzorak
vučen iz dotične vreće nije imao viline kose. te da čistoća toga uzorka
iznosi najmanje 97%. a klijavost uključivo polovicu tvrdih zrna naj-
manje 88%. Kako Je medjutim djetelinsko sjemenje iz Italije i Fran-
cuske kao sjeme južnjačkog porijekla. koje nije odgovaralo za usjev
u zemljama sa oštrijom klimom. bilo daleko jeftinije od našeg do-
maćeg semenja, to su naši veletrgovei kolonijalnom robom. koji su se
u glavnom bavili proljetnom prodajom djeteline za usjev uvozili ovo
Južnjačko sJeme te ga pod zagrebačkom i ljubljanskom plombom па-
Ššim potrošačima prodali kao domaću djetelinu ističući neupućenima
baš tu zagrebačku odnosno ljubljansku plombu kao dokaz da je to
sJeme u istinu domaće. U isto se Je vrijeme naše pravo domaće sjeme
izvozilo u Peštu odnosno Beč. Tek kasnije. kada je otkrito čišćenje
djeteline magnetskim putem počele su se kod nas osnivati čislione dje-
teline, koje su počele izvoziti naše djetelinsko sjemenje mimo Beča i
Pešte izravno u NJemačku, ali su nastavile izvoz i u Peštu te u Beč, a
izvozilo se Je sjeme doduše očišćeno. ali bez plombe sa garancijom 240



prodavaoca u pogledu čistoće. te daljnjom garancijom da io sJeme
potjece iz bivSih madjarskih krajeva.

Godine 1950 prodana je za Njemačkuprvi puta lucerna providjena
našom plombom.ali se ova nije nikako mogla uvesti. niti stvoriti Ju-
goslavenska marka na inostranim tržištima djetelinskog sjemenja, sve
dok nije 1954 godine uveden kod nas Zakon 0 bojadisanju eozinom
inostranog djetelinskog sjemenja pri uvozu. te podjedno odredjeno
obyezatno plombiranje djetelinskog sjemenja pri izvozu u pogledu ju-
goslavenskog porijekla uz istodobnu zabranu izvoza eventualno iz
imostranstva uvozenog djetelinskog sjemenja. Tek od toga vremena
prodire pod naSom plombomnaa djetelina kao posebna jugoslavenska
marka ne samo u Njemačkoj nego naročito lucerna i u ostale sJeverne
zemlje gdjegod Je potrebno sjeme otporno profi zimi.

Prodiranje na inostrana tržišta i osvajanje tih iržišta za naše dje-
telinsko sjemenje ide ipak vrlo sporo i samo uz najveći napor te uz
Žrtve samih producenata. Jer se naši izvoznici kraj ukočene devizne
politike naše Narodne Banke imaju uz mnogo nepovoljnije prilike
boriti proti konkurenciji izvoznika nama susjednih zemalja, kao što
su n. pr. Madjarska. Rumunija. Češka i t. d.. čiji notni instituti vode
u svrhe potpore izvoza daleko elastičniju deviznu politiku. pa tako
izvoznici iz tih zemalja za slobodne devize dobivaju tečaj iznad bur-
zovnoga, dok se kod nas dio zdravih slobodnih deviza izvozniku od-
uzima ispod burzovnog tečaja uz obavezu. da mora podjedno preostali
dio prodati uz burzovni tečaj.

Uslijed toga je naSe djetelinsko sjemenje bilo u glavnom izvažano
u Njemačku. koja je pogotovo sada nakon prisajedinjenja Austrije
postala isključivi inostrani konzument za našu crvenu djetelinu (kra-
varicu).

Medjutim našoj inostranoj konkurenciji je uspjelo mjerodayne
laktore u Njemačkoj. koji podjeljivanjem uvoznih dozvola odredjuju
koliko koje robe i iz koje zemlje se smije uvesti u Njematkuuvjeriti.
da naSa djetelina radi primjese nekih kod nas aklimatiziranih tali-
Janskih korova imade južnjačke osebine pa tako od vremena otkada
Je u Njemačkoj kontroliran uvoz čine ova Konirolna uvozna mjesta
sve veće poteškoće uvozu naše crvene djeteline u Njemačku i uskra-
ćivanjem uvoznih dozvola kao i odredjivanjem niže cijene za našu
provenijencu.

Ovo Je došlo tako daleko. da je Reichsstelle, koja podijeljuje
uvozne dozvole za Njemačku od žetve 1957 nije više uopće dozvolila
uyoz maše crvene djeteljine, nego samo nekoliko vagona od mene уе-
zano uz lucernu. a drugim firmama uopće ništa.

NiJemci su u glavnom prigovarali, što se u našem djetelinskom
sjemenju nalazio po gdjekada jedan korov nazvan Helmintia Echio-
ides, koja se inaée zove i Picris echioides, te Je u stručnim krugovima
općenito poznata pod imenom Helmintia, a uvezena Je ne samo k nama
nego ı u Rumunjsku i u Mađarsku talijanskim sjemenjem od djeteline
koje se Je prije uvažalo za usJey. te se Je aklimatizirala u nekim
nizinskim predjelima oko rijeka u glavnom u nizini rijeke Tise, pa
Je zapravo nama dolazila tom dolinom iz Mađarske a ne iz Italije.

Da bi ovu stvar konačno izveli na čistac pozvao Je naš Zavod za
spoljnu trgovinu uslijed nastojanja naše Trgovinsko-Industrijske Ko-
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more njemački Reichsnahrstand odnosno odjeljenje za sjemenje (Saat-
gutstelle) da pošalje jednu delegaciju stručnjaka u našu zemlju za
vrijeme žetve ı vršenja djetelina da se na licu mjesta uvjeri i ustanovi
da ovaj korov k nama dolazi iz Mađarske.t. J. sa sjevera, a ne s juga,
te da su Jedino predjeli oko rijeke Tise, i to baš oni najsjeverniji uz
mađarsku granicu zaraženi tim korovom, dok južni predjeli a pogotovo
oni izvan bivše Mađarske i nemaju tog korova.

Njemačka se Je odazvala ovome pozivu, te je poslala jednu dele-
gaciju sastojeću od grofa Grotte kao naročitog  opunomoćenika i za-
stupnika njemačkog ministra poljoprivrede, te direktora Reichsstelle
gosp. Buscha ı direktora Samengutstelle gospodina Dr. Wicka, da pro-
uči ovo pitanje na {ierenu. Po želji stručnog odbora kod Zavoda za
spoljnu irgovinu odjeljenje za industrijsko bilje, koji se sastoji od
delegata Ministarstva poljoprivrede i trgovine i Zavoda za spoljnu
trgovinu, predvodio sam Ja ovu delegaciju na terenu. pa kako je
stajalo samo par dana na raspolaganje, to su delegati pregledali naj-
prije našu poljoprivrednu oglednu i kontrolnu stanicu na Topčideru
kraj Beograda. koja je naučno i stručno vrlo dobro uredjena te od-
lično upravljana po i u inostranstvu poznatomstručnjaku gosp. Dr. Čo-
siću. Zatim smo pošli na teren po Banatu u glavnom uz Rumunjsku te
kasnije do mađarske granice pregledavajuéi pojedina polja. strojeve
za vršenje, sjemenje čistione u Petrovgradu i Velikoj Kikindi. uzorno
dobro g. Lederera u Čoki itd.. dok nismo konačno stigli u mjesto Баја.
Које se nalazi na samoj madđarskoj granici koja prolazi djelomično
uz bašće tamošnjih stanovnika. | tu na samoj granici našli smo u sje-
menju faj talijanski korov Helmintiu i time je bio pružen dokaz. da
Je naša tvrdnja da taj korov dolazi sa sjevera iz Madarske isprayna.
i da time što se taj korov u našoj lucerni i crvenoj djetelini gdjekada
nadje nije naSem djetelinskom sjemenju dan juznaéki karakter.

Ovim nalazom obezkrijepljeni su prigovori proti našoj proveni-
jenci. što Je njemačka delegacija kasnije u Beogradu na sjednici kod
Zavoda za spoljnu trgovinu protokolarno i priznala.

Prema tome su uklonjene poteškoće za izvoz našeg sJemenja u
Njemačku, te Je preostalo da se Još samo postigne sporazum u pogledu
cijena ı količina koje bi nam Njemačka za uvoz odobravala pa Je u
tom pogledu postignut sporazum. da se u buduće u NJemačku ne nudi
djetelina pojedinačno, nego da Zavod za spoljnu trgovinu sa Reichs-
stelle za svaku sezonu najprije utanači cijenu za svaku vrstu djeteline
te globalno kvantum za koji se ima uvozna dozvola podijeliti. a da
Zavod za spoljnu trgovinu onda prepusti izvoznicima provadjanje
toga posla.

U tu svrhu biti će ovih dana izdan Pravilnik od strane Ministar-
stva poljoprivrede ı Ministarstva trgovine. po kojemu će izvoznici
djetelinskog sjemenja za NJemačku imati u buduće biti registrovani
kod zavoda za spoljnu trgovinu. dok će carinarnice moći cariniti dje-

telinu samo od tih registrovanih izvoznika i na temelju fakture. koja
će morati biti vidirana po Zavodu za spoljnu trgovinu. pa će tako
za buduće biti spriječeno kupovanje inostranih firmi u našoj zemlji

djeteline u neočišćenomstanju. te će izvoz ovoga sJemenja biti u struč-
nim rukama ı bez poteškoća odyvijan. što će svakako poslužiti time.
da se kultura djetelinskog sjemenja podigne i proSsiri.
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KONVENCIJA U CLEVELANDU 1939 GODINE

  Pogled na Cleveland.

Već se približuje vreme za 50. konvenciju Rotary International, koja će se
održati 19. do 25. juna 1959 godine u Clevelandu. U ovom gradu, koji imade

danas preko 1 milijun stanovnika živi i mnogo naših zemljaka.
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NAUKAO HORMONIMA
Dr. Stevan Stojanac, R.C.Vukovar

Jedno od najinteresaninijih poglavlja u sa-
vremenoj medicini zauzima bezsumnje nauka o
hormonima — endokrinologija. Hormoni su pro-
dukti žljezda sa unutrašnjom sekrecijom. koje
svoje produkte ne izlučaju van nego direkino u
krv. Neke od ovih žljezda imaju dvostruku funk-
ciju, jer osim hormona produciraju tvari (se-
krete) koje izluéuju van — kao na pr. guSteraéa
(Pankreas), koji producira u svojim Zljezdama
sekret važan za probavu hrane u crevima. Prem-
da je medicinska nauka baš na ovom polju po-
kazala u relativno kratkom vremenu ogromam
napredak i učinila epohalna otkrića. sigurno je
da će tokom vremena biti rasvetljena mnoga još

nerešena pitanja o hormonima i dopunjena novim pronalascima. Od
organa za koje se misli, da imaju svoje hormone, a što još nije doka-
zano, stoji u prvom redu srce. zatim jetra. crevo. bubrezi i slezina.
Hormoni su za funkciju ljudskog organizma od najvećeg značaja. Jer
se bez njih pravilno funkcionisanje organizma ne može ni zamisliti.
Moramo medjutim imati na umu. da samo tačno odredjena količina
hormona održava pravilan rad u telu, dočim njihovo prisustvo u većoj
meri kao i nedovoljna količina, izaziva u organizmu niz bolesnih po-
Java, o kojima ćemo kasnije detaljnije govoriti. Prvi koji je to opazio
bio je franc. fiziolog Brown-Sequard, radi čega on nosi sa punim
pravom naslov osnivača nauke o hormonima. Od toga doba pa
do danas otkriveni su mnogi hormoni i u tanéine prouéeni kako u po-
gledu delovanja, tako i kemijskog sastava, pa se neki veé proizvode
sintetski u laboratoriju (Adrenalin i. t. d.), a drugi su poznati samobio-
loški, kao na pr. hormoni hipofize. Zahvaljujući tome leéimo danas sa
lakoćombolesti. koje su ranije zadavale mnoge muke lečnicima a pat-
nje ı često smrt boleznicima. Važno Je Još da se spomene. da pojedini
hormoni ne vrše svoje funkcije sami za sebe, nego da postoji medju
njima široka saradnja, koja Je dosta zamršena i nama još nedovoljno
poznata.

Dosada su nam poznate sledeće žljezde. čija je endokrina funkcija
nesumnjivo utvrdjena: i

1) Stitnjaéa (glandula Thyreoidea)
Hipofiza (Hypophysis cerebri)
Epitelna teleSca (glandula parathyreoidea)
Nadbubrezna Zljezda (glandula suprarenalis)

)
)
)
) Gušterača (Pankreas)

)
)
) 

2

5
+
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Spolna Zljezda muSka i Zenska (Testis i Ovarium)
Thymus
Epofiza mozga (glandula pinealis)o

~

Štitnjača — leži na prednjem delu vrata i sastoji se iz dva
režnja: levog ı desnog, te Je veoma obilno opskrbljena krvnim žilama.
Tkivo štitnjače sadrži veliku količinu Joda. koji vezan za bjelančevinu
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čini u glavnom sastavni deo njezinoga hormona Thyroxina. NJegova
funkcija sastoji se u tome. da ubrzava mjenu tvari u organizmu, pa
prema tome i rad skoro svih organa. što će nambiti Jasno ako se upoz-
namo sa dve bolesti, koje nastupaju kao posledica prevelikog odnosno
nedovoljnog izlučivanja Thyroxina. Prva se zove Morbus Basedov —
po njemačkom lekaru von Basedovu, koji je prvi opisao god. 1840, ali
je tek god. 1886 po Mébinsu utvrdjen hormonalni uzrok te bolesti. Tri
su karakteristična simptoma te bolesti: Struma (guša), ispupčene oči
(exophtalmus) ı ubrzano bilo. Primećuje se ubrzani rad svih organa.
Pacijent mršavi. uzbudjen Je, drhće. znoji se i često ima proljev. Ima
sasvim lakih slučajeva. sa Jedva izraženim simptonima,ali i vrlo teških.
koji obično svršavaju letalno. Interesanino Je da ova bolest pogadja
Žene šest puta više nego muškarce. Sasvim suprotnu sliku od M. Base-
dov. daje bolest koja nastaje usled nedovoljnog izlučivanja hormona
štitnjače. a zove se Mixodem. Mixsodem se razvija kod individua. ko-
Jima Je štitnjača usled bolesti ıl: Još češće usled previše radikalne eks-
tirpacije kod operacije postala insuficijenina. Kod toga stoje psihičke
smetnje — u prvom redu (apatija. pospanost. slabo pamčenje i. t. d.).
a zatim i telesne (debljanje). no naznačajnije su promene na koži, po
kojima Je bolest i dobila ime. Koža nabrekne, osobito koža lica, ruku

i nogu. suha Je ı ljušti se. Boja je bledo-siva usled malokrvnosti. Lice
dobije usled otečenih očnih kapaka ı debelih obraza tupi izraz, koji Je
potenciran debelim jezikom, koji katkada viri iz usta. Bilo je uspo-
reno. Kryni pritisak smanjen. Mijena tvari reducirana na minimum.
Ova bolest se uspešno leči davanjem hormonaštitnjače.

Epitelna tJelešca (glandula parathyroideae) — su veoma
male zljezde, koje su smeštene iza štitnjače sa svake strane po dve. Od
kolike su važnosti za organizam, vidi se iz toga, Sto njihovo otstranji-
vanje dovodi do neminovne smrti. Bez prisustva njihovog hormona
(Parathormon) ne dolazi do probave kalcija u organizmu, što dovodi
do prevelike nadraženosti Zivéanog sistema i do jakih gréeva — tetania.

Hipofiza (Hypophysis cerebri). Medju svim endokrinim žljez-
dama hipofiza zauzima naročiti položaj. Ona je u neku ruku centrala
za kontrolu rada svih ostalih endokrinih žljezda. Preko svojih mnogo-
brojnih hormona. vrši ona upliv na sve ostale žljezde, koje se moraju
prema nJoJ ravnati. kao članovi orkestra prema dirigentu. A pri tom je
mala. da je nema šta videti. Velika Je kao zrno pasulja a težka svega
pola grama. Sastoji se iz dva režnja: prednjeg i stražnjeg, od kojih
prednji zauzima tri četvrtine njene veličine. U formi privjeska visi
ona na mozgu i smeštena Je u Jednomizdubljenju lubanjske baze. koji
se zove tursko sedlo (sella turcica). Poremećajem njezine funkcije na-
staJe čitav niz obolenja. kao na primer prekomerno gojenje, mršavost,
smetnje rasta (gigantski i patuljasti rast), smetnje u luGenju mokrače
i t. d. Posto svaki od dva reznja hipofize luéi zasebno svoje hormone,
to moramo govoreći o hormonih hipofize, razlikovati hormone pred-
njeg režnja od hormona stražnjeg režnja hipofize.

I. Po Jegić i Fellinger-u luči prednji režanj sledeće hormone:
1) Hormon rašćenja, koji upliyiše na porast tela:
2) Gonadotropni hormon, koji upliviše na razvoj genitala i njegovu

funkciju.
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Nedayno је uspelo iz mokrače trudnih žena dobiti hormonsličnog
dejstva, koji Je nazvan Prolan.

5) Laktacioni hormon. koji reguliše izlučivanje mleka.
4) Thyreotropni hormon. koji ubrzava delatnost štitnjače odnosno

izlučivanje Thyroxina. Pitanje da li ovaj hormon ne sudeluje pri izazi-
vanju Morbus Basedov — nije još rešeno.

5) Hormon za probavu masti (Fettstofwechselhormon).
6) Kortikotropni hormon, koji upliyiše na rad kore nadbubrežne

žljezde.
7) Andrenotropin, koji analogno prednjem upliviše na rad srži

nadbubrežne žljezde.
s) Hormon za regulaciju probave ugljikohidrata, koji po svoj pri-

lici ima antagonistično delovanje insulina t. J. povisuje krvni šećer.
П. Hormoni stražnjeg režnja. Dugo je već poznat hor-

mon stražnjeg režnja Pituitrin, koji se mnogo upotrebljava u gineko-
logiji i porodništvu kao odlično sredstvo za stezanje muskulature ma-
terice. Ranije se mislilo da je on Jedini hormon stražnjeg režnja. no
danas su poznata Još četiri: 1) Vasopresin: 2) Oxytocin: 5) hormon koji
koči izlučivanje mokrače (Diabetes insipidus): 4) Intermedin. reguliše
nagomilavanje pigmenta u koži ı konačno hormon regulacije probaye
ugljiko hidrata, koji se nalazi, kako malo prije spomenusmo. i u pred-
njem delu hipofize.

Nadbubrežna žljezda (glandula suprarenalis). Kao što јој
samo ime kaže leži obostrano na gormjem polu bubrega poput kape.
Teška Je oko 10 grama. Na preseku se Jasno vidi kora, koja je žuto
obojena i srž bjele boje. Kora luči hormon, koji pospješuje rast i raz-
vitak jela. reguliše tJelesnu toplinu i deluje na stvaranje krvnih
zrnaca. a u srži se stvara adrenalin, koji po svojoj važnosti spada me-
dju najznačajnije hormone. Od mnogih njegovih fumkcija samo da
spomenemo nadražaj krajeva simpatičnih živaca. održavanje krvnog
pritiska, širenje glatke muskulature bronhtia ı t. d. U vezi sa njegovom
apstinencijom nastaje bolest, koja se zove Morbus Addisoni, koju naj-
više karakteriše jako nagomilavanje pigmenta u kozi. Nadbubrezna
žljezda Je po Zivot vazan organ, jer vadjenjem ove zljezde nastupa
bezuvjetno smrt.

Gušterača(Pankreas). Leži u trbušnoj šupljini ispod želuca.
a visini drugog bočnog kralješka popreko na kičmi. Na desnom kraju
ima izvodni kanal, koji se uliva u dvanaestopalačno crevo (duodenum)
ı odvodi sekret pankreasa u crevo. Sastoji se iz mnogobrojnih žljezda.
medju kojima se nalaze u veznom tkivu mali čvoriči tako zvani Langer-
hausovi otoci (Insula), koji se smatraju mjestom gde se stvara hor-
mon pankreasa — Insulin. Mnogo prije nego Sto je pronadjen Insu-
lin bila Je poznata uloga pankreasa pri probavi šećera u organizmu. To
su utvrdili njemački naučenjaci Mering ı Minkovski eksperimentima
na psu. Oni su Jednostavno izvadili pankreas iz životinje ı promatrali
šta će se sada dogoditi. Već nakon parsati životinja Je počela jesti ı
piti, a uz io strahovito mršaviti, da nakon izvesnog vremena ugine.

Pretragom krvi ı mokraće pronašli su u isti mah veliku količinu šećera.
pa su tako došli do zaključka da u pankreasu leži neka sila, koja re-
guliše probavu šećera, a bez koje nastupa bolest svima više ili manje
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poznata bolest Diabetes. Suština te bolesti sastoji se u sledećem: pod
normalnim prilikama šećer koji ulazi u organizam kroz crevo u formi
dextroze. dospeva u Jetra. gde bude deponiran u formi glikogena. Pre-
ma potrebi Jetra oslobadjaju deponirani šećer. koji ide u krv, a iz krvi
u mišiće, gde bude sagoren ı iskorišćen. Poremećajem hormonske funk-
cije nastane preokret u probayi šećera. Jetra neće više da ga prima u
depozit. nego ga vraća natrag u krv. mišići pak neće da ga sagorevaju
ı tako mu ništa drugo ne preostaje. nego da seli kroz mokraću na polje
iz tjela. Sve ove smetnje moguse otstraniti, dovede li se u organizam
dostatna količina hormona Insulina. koji ima zadaću da se brine za pro-
bavu Seéera. Insulin su otkrili kanadski fiziologi Bauting i Brest 1922
god., kojima je prvima uspjelo da ga netaknutog dobiju u ekstraktu iz
pankreasa. pošto ga ferment u sekretu pankreasa uništi, ako dodje s
njime u dodir. Na taj način im je uspelo da preteknu njemačke nauče-
njake koji su se uzalud godinama mučili i potrošili vagone životinjskih
pankreasa. da prvi dobiju hormon a s tim i Nobelovu nagradu. Danas
Je njegova upotreba u medicini ogromna. pa ga skoro sve tvornice far-
maceulskih preparata proizvode u velikim količinama.

Spolna žljezda (Testis i ovarium). Od pradavnih vre-
mena poznate su posledice kastracije. koja iako nije vršena u cilju
naučnih istraživanja. nego u sasvim druge svrhe i nehotice otkriva u
spolnoj žljezdi endokrinu funkciju. Razumljivo je da je baš pitanje
spolne žljezde pobudjivalo uvek najveći interes, jer je o njoj ovisan
spolni nagon, koji Je Jedan o najvećih faktora u duševnomi telesnom
životu svakog individua. pod čijim uplivomstoji najveći deo ljudskih
osećaja, osobina i delovanja, a kao najvažniji nagon plodjenje — odr-
žavanje vrste.

Mi ne znamo koji faktori odlučuju pri odredjivanju spola kod em-
brija. Postoje o tome mnoge teorije. od kojih је poznata teorija kro-
mosa. Medjutim to је samo teorija i to pitanje ostaje zasada Još ne-
rešeno. O prisustvu muškog ili ženskog hormona zavisi da li će kod
dotičnog individua biti razvijen muški sekundarni spolni karakter (pe-
nis. brada i brkovi. duboki glas, široka ramena) ili ženski (ženski spol.
široki kukovi, dojke, visoki glas i t. d.) Kastrati (evnusi), ako im se
rano oduzme spolna žljezda, izgube sposobnost razvijanja muških
spolnih karaktera, pa im obično ne raste brada ni brkovi, penis zakrž-
ljavi, glas ostane visok, noge duge. no duševna svojstva obično ne gube
ništa. nego su kod nekih upravo odlična.

Funkcija spolne žljezde prestaje kod žena sa 40—50 godina. a kod
muškaraca sa 50—60 godina. U novije doba pokušalo se sa |. 27. „ро-
mladjivanjem™, pa su poznati napori Voronova, da implantacijom maj-
munskih zljezda povrati oronulu snagu, ali su uspesi još dvojbeni. što
nam mora biti razumljivo. ako imamo u vidu da i hipofiza vrši upliv
na funkciju spolnih hormona.

Muška spolna žljezda(Testis), sastoji se iz brzbroj jako
zavijenih kanaléiéa, u kojima se stvara muško sjeme (spermiji). Iz-
medju tih kanaléiéa razbacane su u veznomtkivu t. zv. Leydig-ove sta-
nice u kojima se stvara muški seksualni hormon. On se danas praktički
dobija ekstrakcijom iz bikovih jaja pod imenom Testosteron. Nešto
malo se razlikuje od njega hormon, koji se dobija iz muške mokrače
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pod imenom Androsteron. NJegova se funkcija sastoji u tome, da
nadražaya spolne centre i pojačava razvijanje spolnih karaktera.

Ženska spolna žljezda (jajnik — Ovarium), leži desno i
levo od materice ı veličine je balema. U nutrini ovariuma leže već od
poroda tamo smeStena t. zy. prajajaSca (Primordijalni folikuli). Za
pravilno razumevanje endokrine funkcije jajnika, potrebno je bar u пе-
koliko poznavanje procesa ovulacije (sazrevanje folikula) i menstru-
acije: nekoji od primordijalnih folikula dožive velike promene. Oni
počnurasti i njihov epitel. koji Je isprva Jednoslojan množi se u više
slojeva i potisne Jajašca na rub folikula. ede ono leži u jednom bre-
žuljku od epitela. dok se unutrašnjost folikla puni tekućinom.a celi se
folikel preblizi povrSini jajnika i zove se sada zreli ili Grafoyfolikel.
Za celo vreme sazrevanja izlučuje se u foliklu jedan hormon — foliku-
larni hormon. Sada se dogadjaju vrlo interesantne stvari. Grafoyfoli-
kel pukne i jajaSce izleti iz njega van, te kroz jajovod bude sprove-
deno u matericu. Iz ostatka folikela u koji se izlije kry stvara se tako
zvano zuto telo (corpus luteum) i to u sluéaju da jajaSce ne bude oplo-
djeno te nastupi menstruacija stvara se t. zy. corpus luteum sporium
ili menstruationis. a ako nastupi trudnoća onda se stvara tako zvani

corpus luteum verumili graviditatis. Prvi nakon kratkog vremena. 1ха
nastupa menstruacije. nestane dok drugi ostaje za celo vreme gravidi-
tata. To Je za nas vrlo važna stvar. Jer taj corpus luteum luči Jedan

hormon — corpus luteum hormon, koji se kako vidimo izmenjuje sa
folikularnim hormonom. Jer dok Jedan radi drugi miruje — ı obratno.
Zadaća Je folik. hormona da podržava sazrevanje Jajašca ida pripravlja
slujnicu materice za eventualnu trudnoću ı da čuva začetak. Oba hor-
mona se primenjuju u praksi sa dobrim uspjehom. Na koncu ćemo spo-
menufi Još dve endokrine žljezde. čiji hormoni nisu doduše poznati.

ali čija se endokrina funkcija ne da poreči.

Thymus. Leži u grudnom košu iza prsne kosti. Pošto po pravilu
postoji samo do 14 godine. dakle do puberteta. to se misli da ona su-

djeluje pri rastu tela. a nestaje kad završi svoju funkciju.

Epifiza mozga (glandula pinealis) je mala zljezda koja lezi u

centru mozga. Njezina funkcija nije poblize ispitana, ali se drzi da ona

isto sudjeluje pri rastu tela, a osim toga i pri razvitku genitalne sfere.

U historiji medicine je igrala veliku ulogu. Jer su Je stari le¢nici sma-
trali sedištem duše.

 

   

 

  
   

   

 

OSNOVANO 1876

Medjunarodni spedicijski biro u Ljubljani

R. RANZINGER
Brzojovna adr. Ronzinger

Telefon: 20-60, 31-60

Vlastiti konces. carinskoposrednički biro. — Sklodišta sa di-

rektnom vezom sa prugom drž. zeleznica. — Zastupstva u

svim frgovačkimi industrijskim cenfrima u državi i inostranstvu
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PIONIRI JUGOSLOVENSKOG ROTARSTVA

Edo Markovié

Edo Markovié, generalni di-
rektor Privilegovanog a.d.za iz-
voz zemaljskih proizvoda Kra-
ljevine Jugoslavije u Beogradu.
rodio se 15. VII. 1885 u Djakovu.
Trgovačku akademiju apsolvi-
rao Je u Osijeku a poslije odslu-
ženog: roka Jednogodišnjeg do-
brovoljca završio nauke па ро-
ljoprivrednom fakultetu u Hal-
leu u Njematkoj. Od toga doba
pa sve do danes javlja se on
stalno svojim radovima u svim
stručnim časopisima. ŽIVO prati

svaki privredni pokret u našoj
zemlji, sudjelujući svuda svo-

Jim savjJetom ı Još više radom.

Bio Je organizator ı revizor

zadruga kod Hrvatsko-slavon-
skog gospodarskog druStva u
Zagrebu a od 1913 i Sef Odjela
za zadrugarstvo i tajnik Save-
za Hrvatskih Seljatkih zadru-
ga. 1915 godine postavila ga je

Hrvatska Poljodjelska Banka za direktora Zemaljske Opskrbe d. d. u
Zagrebu. Tu instituciju za prehranu stanovništva Hrvatske i Slavonije

za vrijeme rata on je osnovao i uspješno vodio do kraja rata. Narodno

Vijeće povjerilo mu Je u vladi resor povjerenika za prehranu. U yri-

Jemenu od završetka svojih studija pa do prvih poslijeratnih godina

Edo Marković bio Je urednik Pokreta, Gospodarskog: Lista, osnivač i

prvi urednik Kopriva i saradjivao stalno u Hrvatskom Zadrugaru ı

Hrvatskoj Njivi. |

1919 god. stupio Je u Hrvatsku Zemaljsku Banku. koja Je od onda

promjenila ime u „Jugoslavenska Banka". Kao zamjenik generalnog

direktora Jugoslavenske Banke ostao Je na tom mjestu sve do 1954

godine kada je primio tešku i odgovornu dužnost generalnog: direktora

Privilegovanog a. d. za izvoz zemaljskih proizvoda Kraljevine Jugo-

slavije. Na tom mjestu Je sve do danas i veliki uspjesi ..Prizada™ su u

glavnomliéni uspjesi Ede Markoviéa.

Edo Marković je član mješovite komisije za prehranu u Ligi Na-

roda u Ženevi, podpretsjednik Internacionalnog Berzanskog Saveza u

Parizu i član Holandsko-Jugoslavenske Trgovačke Komore u Beogradu.

Edo Marković se na rotarskom polju pokazao isto tako neumoran

kao i u svom zvanju. Prvi uspjesi zagrebačkog Rotary Cluba usko su

povezani sa ličnošću Ede Markovića i njegovim plodnim rotarskim

radom.
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U 1929 godini on je Jedan od osnivaća Rotary Cluba u Zagrebu i

kao prvi podpretsjednik vodi klub. Od prvog dana njegova Je lozinka

bila „rad i red”

1950/51 je pretsjednik Rotary Cluba Zagreb

1950/51 je član Vocational Service Comittee of R. I.

1930/31 je Glan Odbora za služenje u zvanju R.1.

1950/51 je član European Advisory Committee of R.1.

1950/51 je član Evropskog: savetodavnog: odbora RH.1.

1931/32 je od 8. III. do 50. VI. 1052 Guverner 77 distrikta.

195255 je od 1. VIL. do 50. VI. 1955 Guverner 77 distrikta.

1952/55 је Сјап zamjenik Evropskog savetodavnog odbora R.I.

{934/37 je član Evropskog savetodavnog odbora.

1950/57 je član International Service Committee ot R.|.

1950/57 je član Odbora za medjunarodno služenje R. 1.

Prvi prijevod naših brošura o zadacima i ciljevima na naš Jezik

(1. Aims and objects plan: 2. Club service: 5. Vocational service; 4.

Community service; 5. International service.) je djelo Ede Markoviéa.

Ove su brošure umnožene kao rukopis i služile su klubovima kao

prva literatura na našem jeziku.

Izdao je nadalje tri štampane publikacıje:

1) Izvještaj o prvom„.Sastanku pretsjednika i tajnika 27. distrikta.

2) Izvještaj o „Prvoj distriktnoj konferenciji 77. distrikta.

5) Mjesečna guvernerska pisma (mart 1952 — juni 1955).

U godini 1957 promjenjena su pravila o sastavu, radu i djelokrugu

Evropskog savjetodavnog odbora. Od 1. VII. 1957 pretstavljaju di-

strikte u tom tjelu samo guverneri ili neposredni bivši guverneri.
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No od toga vrijemena postoji naročito članstvo u Evropskom savjeto-daynom odboru: Memberatlarge. Za te članove bira plenum svake go-
dine po trojicu rotara iz Europe koji se ističu naročitim rotarskim isku-
stvom. Njihovo članstvo traje godinu dana, a može se obnoviti dva put.

Edo Marković bio je članom (Member at large) Evropskog savjeto-
davnog komiteta u tom svojstvu.

U godini 1957/58 je član Finance Committee R. L
1958/59 Je član Finance Committee B.1.

Ime Ede Markovića je nerazdruživo i nerazdvojno sa pojmom ro-
tarstva i rotarskog pokreta. On je duboko prodro u bit rotarske ideje
i rotarskog sluzenja i on se s pravom spominje vazda kao jedan od
prvih i najjaéjih pionira Jugoslavenskog rotarstva.

Dr. ing. Frane Hanamann

Bio Je medju prvim pioni-
rima rotarskog pokreta u Za-
grebu. zajedno s našom bra-
ćom: Edom Markovićem, drom
Vladimirom Leustekom i ing.
Radovanom Alaupovićem.

Do glavne konstituirajuée
skupštine Rotary kluba Zagreb
bio je on privremni pretsjed-
nik kluba i spada medju naj-
aktivnije članove utemeljitelje
rotarskog pokreta u Zagrebu.

Rodjen je 30. juna 1878 u
Drenoveima, srez  Zupanja.
Srednju Skolu pohadjao je u
Zemunu, a visoku fehničku
školu apsolvirao je u Wienu.
Od 1900 do 1904 bio je asistent
kod prof. dr. Vortmanna ma
Tehn. visokoj školi u Wienu.
Nakon 6 mjesečnog rada u
tvornici portlandcementa u Led-
cu. (Slovaška) prešao Je Ujedi-
njenim električnim tvornicama

u Ujpeštu kod Budimpešte, te je ovdje zajedno sa drom Justom iz
Wiena radio na pronalasku Wolframove sijalice. Od 1912 do početka
1915 bio Je na studijama na Tehn. visokoj školi u Charlottenburgu.
gdje Je doktorirao. Godine 1921 imenovan Je suplentom na Tehn. vi-
sokoj školi u Zagrebu. a od godine 1922 redoviti je profesor za anor-
gansku kemijsku tehnologiju na istoj Skoli do danas.

Rotar dr. Hanamann zastupao je éesto puta klub na mnogim rotar-
skim manifestacijama. Bio je mnogo puta delegat kod osnutka novih
klubova u Jugoslaviji i inostranstvu.

„Služenje iznad svega” stalno mu je deviza u njegovom rofarskom
radu i nastojanju. Služi kao primjer mladjim generacijama rotarskog
pokreta u našem bijelom Zagrebu.
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Br. Lajčo Peck, rodio se 26. maje

1885 god. u Subotici, gde je 1 maturi-

rao. Odmah potomstupio je kao prak-

IZ NAŠEG

RAD NAŠIH

BAČKA TOPOLA. — Klub Je u me-

secu novembru nastavio sa punom ak-

iwnošću rad na svim poljima rotar-

skog Na svakom smstanku Je

strogo uzet u obzir program rada iz-

radjen za god. 1958/0. i raspravljena

su sva pitanja, koja traže svoje hitno

rešenje, a naročito što se tiče zimske

pomoći siromašnih učenika. U toku

meseca je br. Trbović Djura održao

dva veoma interesanina predavanja i

to pod naslovom: „Potreba vaspitanja

u klubu“ i „Značaj 1. decembra“. Oba

predavanja su postigla veoma veliki

uspeh. Unutrašnjoj ekstenziji našeg

rada.

tikant u sluzbu firme Hartmann & Co-

nen, gde Je zahvaljujući svojem maru,

spretnosti, naročito poštenju brzo na-

predovao dospevši do mesta direktora

· ovog velikog preduzeća, koje u celoj

Evropi podržava filijale i prodaynice.

— Svetski rat proveo je pokojnik ma

bojištima, gde je stekao mnoga odliko-

vanja. — Usprkos. velike poslovne za-

uzetnosti istakao se pokojnik svojim

radom u mnogim humanim akcijama.

a medju ostalim školovao Je o svom

trošku mnoge darovite učenike, od ko-

jih jedan je danas i katolički župnik.

— U Rotary Clubu, kojem Je član oko

6 godina stekao je pokojni brat Lajčo

samo prijatelje. Njegov vedar duh

oživljao je naše sastanke. Zajedno s

bratom Conenom bio Je pokretač naše

„Zimske akcije“. U njemu klub gubi

vrednog i oduševljenog rotara, odlič-

nog: druga i prijatelja. — U našem ra-

du. naročito u humanim akcijama. osta-

će nam uspomena na brata Becka kao

svetao primer nesebičnog služenja i

ljubavi prema čoveku.

DISTRIKTA

KLUBOVA

kluba posvećena je u ovom meseću

puna pažnja. Prodiskutovana je situ-

acija brojnog stanja članova, te za-

ključeno je, da se poduzmu potrebne

mere za povećanje broja članova, od-

nosno da se popune one klasifikacije,

koje još danas stoje nepopunjene.

BEOGRAD.

sastanku, 7. novembra o. 8.,

imala da se pozabavi Jednim intere-

santnim predlogom br. Dra. Milana

Protića, naime, da kadgod se nekom

od braće desi nešto neugodno u svome

zvanju, potrebno Je da on sam obave-

— Na 49%-om rednom

uprava je
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vesti O tome pretsednika, ili da se
pretsednik saznav8i za tako šta, sam
zainteresuje i pošto celu stvar proveri.
pretsedništvo kluba zajedno sa odbo-
rom za služenje donesu odluku kakvo
stanovište ima da zauzme klub u tak-
vom slučaju. Uprava kluba usvojila je
ovaj predlog. Zatim je br. Nikola Sta-
narevié podneo prikaz knjige Louis
Marlio: „Sudbina kapitalizma“. Na 496
redovnom sastanku saopšteno je da
Je brat Voja Petković odlikovan če-
Skim ordenom Belog Lava, a br. Dr.
Bogdan Kosanović postavljen za šefa
L Hirurškog odelenja Opšte državne
bolnice u Beogradu. Zatim je br. Avra-
moyvić održao prvi deo svog predava-
nja o klasifikaciji. Na 497-om redov-
nom sastanku održao је ђг. Аугато-
vié drugi deo svog opSirnog predava-
nja o klasifikaciji. Na 497-om redov-
nom sastanku, 28. novembra o. g. odr-
žao Je br. Bora Milutinovié predava-
nje o isuSivanju pontijskih baru&tina
— gigantskim radovima sa kojima se
ponosi fašistički režim u Italiji. Zatim
Je br. admiral Prica izneo svoje utiske
sa puta u Ankaru gde je bio u svoj-
stvu člana naše delegacije na pogrebu
Kemal-Ataturka. Br. Prica je izložio
detaljno program ceremonije koja je
bila sva u duhu-zapadnjatkom, sayrSe-
no organizovana in na sve koji su joj
prisustvovali ostavila najbolji utisak.

BRČKO. — U ovom mjesecu гојоуо
na svim našim sastancima imali smo
kao gosta br. Stevana Maksimovića
(R. C. Vukovar) čije smo prisustvo
iskoristili da se što bolje upoznamo
sa načinom organizacije oko ostva-
trenja 1 izvršenja postavljenog rotar-
skog programa u sva 4 cilja rotarskog
služenja. — Nastojali smo da dodjemo
u уехи i poznanstvo sa ostalom bra-
ćom, a u prvom redu iz okolnih klu-
Dova, pa smo rado se odazvali pozivu
R. C. Vukovar, da se i naša braća pri-
druže kolektivnoj posjeti R. C. Vin-
kovci, na kojem je sastanku uzela
učešća M braće iz našega kluba. —
Takodjer smo uspjeli da u ovom тје-

зеси izmjenimo nedeljnje izveštaje go-
toyo sa svim klubovima našeg distrikta,
koje smo izveštaje na našim sastan-
cima pomno pratili, dok su se braća
sa primljenim predavanjima održanim
u pojedinim klubovima obilno služila.
— Rad kluba u ovom mjesecu bio je
posvećem ozbiljnom i konstruktivnom
radu, a članovi pojedinih odbora na-
stojali su da svojim odlukama dopri-
nesu Sto uspešnijem ostvarenju ро-
stavljenog programa za ovu rofarsku
godinu. — Na klubskim sastancima ras-
pravljalo se Je o svim potrebama na-
šega mjesta, naše zajednice i načina
služenja u karitativnom radu, pa je
odlućeno da se osnuje „Fond milo-
srdja“ iz koga će se pomagati nevoljni
u naSem mjestu i zbrinjavati nezbri-
nuta djeca. — Da se rad kluba olakša.
odlućeno Je da se na sastanke od vre-
mena do vremena pozivaju i gosti ne-
rotari. kako bi bili svedocima i pro-
matračima velikog rotarskog pokreta
i rada. — Na takvim sastancima ima se
uvijek prirediti referat o rotarstvu i
Jedno stručno predavanje, kako bi se
razbila zabluda javnosti o nekim taj-
nim ciljevima rotarstva. — U sproved-
bi ovoga zaključka klub je po prvi
puta izišao sa svojim radom pred jav-
Triost na sastanku od 24. novembra o.
g. na kome su sastanku pored braće
bili prisutni iz mjesta ugledni pri-
vrednici, a tom prilikom zakazano je i
predavanje sa temom„Berza kao Sud“
koje je održao br. Julije Miiller iz R.
C. Sombor. — Naročito zahvalnost +
ovom prilikom klub izražava kako
bratu Miiller tako i njegovom klubu
Što nam je svojim prisustvom i pre-
davanjem omogućio ovu priredbu. —
Cio tok sastanka održan je u prisustvu
gostiju, a tom prilikom održao je br.
Selimović referat o ,,Rotarstvu i ro-
tarskim ciljevima“ iz kojeg su se re-
ferata kako braća tako i gosti uverili
da rotarstvo sa svoja 4 cilja služenja
koristi cijelome čovječanstvu i da su
Rotary klubovi čistilište i hramovi u
kojima se stvara i čelići red ljudi koji
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hoće da žive ı za druge, koji hoće da

se žrtvuju i za svoje bližnje, da bi

cjelina, da bi svaki pojedinac u na-

rodu došao do boljeg, obilnijeg ı pra-

vednijeg Zivota. — Ovakovim prired-

Dama nastavićemo ı u buduće, jer Je

ovo najbolji način da se Javnost upo-

zna sa našim rotarskim radom, cilje-

vima i zadatcima rotarstva. — Dru-

garstvo u klubu naročito se Je razvilo

i došlo do izražaja prilikom musli-

manskog praznika „Bajrama“ kada su

su braéa u punom broju sakupila u

domu brata Kantardžića, da braći

islamske vjere čestitaju zajednički na-

stale praznike, gde su proveli duže

vrijeme u bratskom razgovoru i ras-
položenju. — Sa osobitim zadovolj-
stvom braća su primila vijest od br.

Guvernera da je 15. 11. o. g. klub

definitivno primljen u R. I. kao i če-
stitku predsednika R. I. br. Georga S.

Hagera i nastojat će da primjenjuju

rotarska načela služenja, etike. morala

ı dobre volje u svom zvanju, svojim

profesionalnim organizacijama i samo-
upravnim telima u kojima budu dje-
lovali kao članovi svoje zajednice.

DUBROVNIK. — Zvanična posjeta
guvernera brata Dr. Slokara usljedila

Je 7. novembra, kojom prilikom je br.

guverner održao Jedan lijepi govor, O
načelima rotarstva i njihovo зргохо-
djenje u život. Br. Kaldor referisao Je
o svojim utiscima sa puta po Italiji,

Švicarskoj, Francuskoj i Engleskoj, što
Je pobudilo veliko interesovanje kod
članova. Na sastanku od 5. novembra
prikazao Je br. Vekarić Jedan geopo-
litički atlas izdan u Njemačkoj pre
S godina, u kojem se na vrlo jasan
način pokazuju želje ondašnje Nje-
mačke a što Je smer akcije današnje
nacističke Njemačke. Br. Vekarić odr-
žao Je interesantno predavanje o temi

„Važnost Primorja za naš turizam“.

KARLOVAC. — Odmah u početku
mjeseca izdane su neke novčane pri-
pomoči siromašnim i potrebnim, a za-
ključeno je darovati dječjem obdani-
štu u Karlovcu potrebna odijela i ci-

pele za svu djecu, koja se ovaj čas

odnosno pred Božić, nalaze u ovoj ko-

risnoj instituciji. Na sastanku od

14. novembra 1959. kojom prilikom po-

sjecen je oficijelno susjedni klub Za-

greb, održao Je predavanje Glan karlo-

vačkog kluba, br. dr. Ivan Graho o

temi „Selo ı grad“. Predavanje bilo Je

vanredno točno ı statistički obradjeno.

te Je izazvalo veću diskusiju. Dr. |.

Graho, koji Je ujedno načelnik grada

Karlovca, i koji Je karlovačke komu-

nalne prilike vanredno ı uspješno sre-

dio, predavanu temu obradio je na te-

melju vlastitog iskustva. Ova posjeta

klubova, kao i samo predavanje imalo

Je u zagrebačkom klubu odJeka, pa je

ovaj već najavio svoju oficijelnu po-

sjetu Karlovaca, na istom iom stastan-

ku održati će predavanje član zagre-

bačkog kluba br. dr. T. Pejčić, načel-
nik grada Zagreba. Na sastanku od

21. novembra o. ст. održao Je preda-

vanje br. prof. Vj. Rajman, o temi

.Reperkusije minhenskog j belveder-

skog sporazuma“ iznevši na vrlo inte-

resantan način posljedice ovih зро-

razuma napose u odnosu na Cehoslo-

vačku. Na sastanku od 29. novembra

1958. održao је zanimivo predavanje

prof. I. Deltozo „O grčkim papirima“ı

svojom temomvodio cijelu većer. Klub

u decembru o. g. održava svoj 200-

sastanak. rad je bio povoljan i nor-

malan, a frekvenca zadovoljavajuća.

ЛЕСКОВАЦ. — Рад у клубу у месе-

цу новембру није био обилан, но по-

што се проближавају Божићни праз-

пици, то се почело са припремама, да

се и У овој години обдарују сироти и

невољни даровима и новцем. У месецу

децембру извршиће се прикупљање и

подела. — Пошто је основан и потвр-

ђен 4857 ротари клуб, тачно хиљаду

бројева млађи од нашег клуба, а тај је

клуб на Куби, то је наш клуб једним

пригодним писмом честитао новом

клубу пријем у ротарско братство и

доставио му клубеску заставицу, же-

лећи му у овим тешким данима по

светски мир, потпун успех у ротар-
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ском настојању да се преко опште“
светског пријатељства обезбеди свет-
ски мир.

LJUBLJANA. — Na prvem sestanku
v mesecu novembru smo čuli opozorilo
predsednika br. dr. Golie, da odpre
svojo razstavo br. Jakac, priznani slo-
venski slikar. Otvoritve razstave so se
udelezili tudi Stevilni bratje (dne 6. no-
vembra). Predsednik br. dr. Golia nam
је tudi poročal o obisku 4 naših članov
v Zagrebu, kjer so v posebnem med-
klubskem odboru prereSetali mnogo
vaznih vpraSanj, ki zanimajo podroéje
obeh kluboy. Zlasti dobro je bila po-
zdravljena inicijativa, da se pritegnejo
k sodelovanju tudi klubi v Mariboru,
Varaždinu in Karlovcu. Sklenili smo
vse klube opozoriti, da se naš klub
odpoveduje svoji guvernerski kandi-
daturi v korist našega tako odličnega
rotarskega delavca br. ing. Radovana
Alaupovića. Na tem sestanku je bil
prečitan tudi govor, ki ga je imel br.
guverner dr. Slokar y Zagrebu dne
31. oktobra. — Kakor smo Ze na enem
oktoberskih sestankoy storili, tako smo
tudi novembra imeli balotazo za nove
člane na sestanku od 9. novembra. Na
tem sestanku smo imeli priliko slišati
tudi lepo predavanje br. dr. Steleta o
poklicnem delu. Njegov referat je
vzbudil tako pozornost, da ga prinaša
tudi Jugoslovanski rotar v tej Stevilki.
— Na tretjem sestanku dne 16. no-
vembra je predaval br. ing. Zenko o
»Vaznosti elektrokemije у gospodar-
stvu in Y industriji“. Ta panoga (elek-
trokemija) se je razvila iz potrebe
proizvajanja prvovrstnih snovi v me-
talurgiji in drugih strokah. Delimo Jo
vy A) elektrokemijo у metalurgične
svrhe, t. j. za oksidacijske in reduk-
cijske postopke. B) v kovinske elektro-
lize, C) vy poyrSinsko zavarovanje Z
oksidacijo, C) nekovinsko elektrolizo,
D) elektrososmozo in E) kemiéno-fizi-
kaliéne reakcijske postopke. Njen ypliy
na sodobno tehniko je zelo yelik ter
ji Je cilj rešiti še veliko vprašanj Y
dobrobit ysega človeštva. Na tem se-

slanku smo razpravljali tudi o polo-
vaju rotarstva v Italiji in Češkoslo-
vaški, za slednje države so nam zlasti
služila izčrpna poročila praškega klu-
ba. — Na sestanku dne 23. noyembra
nam je guverner br. dr. Slokar podal
lepo zaokrozeno poroéilo o svojih ob-
iskih pri klubih v Šibeniku, Splitu.
Dubrovniku, Sarajevu in Slayonskem
Brodu. Vsi klubi so zelo dobri in de-
lovni. Nato je bilo preéitano pismo
tajnigtva iz Ziiricha o razidu italijan.
kluboy. Br. Virant nam je referiral o
aktualnih zunanjepolitiénih dogodkih:
o podkarpatski Rusiji. o borbi za če-
škoslovaškega predsednika, kolonijal-
nem ypraSanju itd. Br. Agnola je ob-
iskal mariborski klub in nam prinaga
pozdraye tamoSnjih bratoy, ki priéa-
kujejo Ze obiska br. guyernerja. Br.
ing. Zenko je podal Se par pripomb k
nemSki gospodarski politiki, — Na
zadnjem sestanku v novembru, ki je
padel ravno na predvečer državnega
praznika, Je predsedujoči br. Ljubić.
podpredsednik, uvodno poudaril pomen
državnega praznika baš letos, ko pra-
гпајешо dvajsetletnico dne 1. de-
cembra 1918, ko smo se Slovenci, Hr-
vati in Srbi zedinili v eni državi. Nato
Je komemoriral smrt dr. Ante Trum-
biéa, ki je bil eden izmed tvorcey Ju-
goslavije ter se je kasneje udejstyo-
val tudi Se v naSem javnem Zivljenju,
zlasti nazadnje kot predsednik odbora
za pomoé pasivnim hrvatskim krajem.
Letos so naši bratje umetniki kaj
agilni: ta mesec je odprl svojo raz-
stavo br. Jakac, dne 4. decembra pa je
bila odprta razstava br. Gojmira An-
tona Kosa, ki razstavlja skupno z dve-
ma slovenskima umetnikoma: Mihom
MaleSem in Franom GorSetom. Tudi
na to razstavo opozarjamo brate. Br.
guverner nam je v spomin syojega ob-
iska dne 3. aygusta poklonil lepo sli-
ko, za katero smo muiskreno hvaležni
in računamo na nadaljnje tako aktiyno
sodelovanje v klubu kot je bilo do-
sedaj. Br. dr. Stele, ki ima za nas ve-
dno — skoro bi rekli pripravljena (saj
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nikdar ne pozabi odzvati se vabilu) —
predavanja, nas je razveselil z globoko
zasnovanim in preglednim predava-

njem pod naslovom „20 let naše umet-
nosti“. Amaliziral je vse stroke naše
umetnosti: slikarstvo, kiparstvo in
stavbarstvo ter nam podal zaokroženo
sliko umetniških prizadevanj v našem
narodu v povojnih letih, navezujoč
sliko razvoja na predvojne smeri v
razvoju naše umetnosti. Predavanje Je
vzbudilo pri vseh bratih zasluženo po-
zornost in iskreno zahvalo za njegova
izvajanja. ki so nam prinesla prave
užitke. — Ta mesec je postala zopet
aktualna ustanovitey kluba v Kranju.
Pri obisku Kranjéanoy dne 2. novem-
bra smo čuli, da so pravila že spre-
Jeta po članih in vložena oblasti v po-
trditev. Sedaj Je potrebno le še do-
volilo višje oblasti, tako da lahko у
resnici kmalu pričakujemo ustanovitve
tega kluba.

MARIBOR. — 588. sestanek dne 7. XI.
1958 — je skoraj ves potekel ob zbu-
Janju spominoy na na& obisk pri ro-
tarskih bratih y Varazdinu, oz. nas
medklubski sestanek Maribor—Varaz-
din (29. X. v Varaždinu), ter so o tem
prijetnem dogodku referirali kar trije
bratje: brat predsednik, brat Dev in
brat tajnik. Vsi so poydarjali ljube-
zniyo gostoljubnost varazdinskih ro-
tarjev. — 389. sestanek dne 14. XI
1958 је bil posvečen češkoslovaškemu
rotarstvu; referiral je brat pastpre-
zident Šlajmer. — 590. sestanek dne
21. XI. Na tem sestanku smo se spo-
minjali zaslug velikega dalmatinskega
rodoljuba Dr. Ante Trumbiéa, ki је
tik pred dvajsetletnico naše države —
bil je njen soustanovitelj in njen prvi
Zunanji minister — za vselej zatisnil
oči. Komemorativni govor je imel brat
pastprezident Rapotec. — 591. sestanek
dne 28. XI. zadnji in najbolje ob-
iskani meeting tega meseca. Na tem
sestanku smo izvedeli z velikim obza-
lovanjem, da je izstopil iz kluba nag
najuglednejsi Glan in iskren rotarski
brat Dr. Miroslay Ploj, ki si je kot

bivsi klubov predsednik, veéletni član
klubove uprave in odličen predavate!}
stekel velikih zaslug za napredek na-
šega kluba. — V programskem delu
tega sestanka smo se spominjali dyeh
pomembnih jubilejev. ki jih slavi le-
tos bratski hrvatski narod: +ristolei-
nico smrti pesnika Ivana Gunduliéa in
stoletnico rojstva pisatelja Avgusta
Senoe. O Zivyljenju, delih in pomenu
velikega romanopisca Senoe je preda-
val zelo zanimiyo br. Turato.

NIŠ. — Na svim sastancima u ovom
mesecu radilo se najviše na unutarnjoj
klupskoj ekstenziji, te je do kraja me-

seca primljen za redovnogčlanabr. Slo-
bodan Jelić, apotekar. — Sredinom me-
seca klub je izgubio svoga počasno”
člana i osnivaća br. Mr. ph. Peru Aran-
djelovića, a 126 red. sastanak bio je
održan kao komemorativni na kome
Je br. Andon Andonović govorio o Ži-
votu i radu dragog nam pokojnika br
Pere. U br. Peri Arandjeloviéu klub je
izgubio svog prvog pionira i jednog
ed najsvesnijih i najaktivnijih @lanova
koji Je uvek bio dika i ponos braće u
Nišu. — Pok. br. Pera Arandjelović
upisan Je od strane kluba za člana do-
krotvora Dječjeg obdaništa hriščan-
skog pokreta u Nišu sa uplatom od
Din 500— — Akcija za sadjenje ko-
risnog drveća i pošumljavanja zavr-
Sena je t. J. sve su osnovne škole u
srezu niškom obaveštene o našim ras-
pisanim nagradama. Naš klub pozvao
Je i susedne bratske klubove da se pri-
druže ovoj akciji i da u istom smislu
porade za dobrobit svoje bliže i dalje
zajednice. — Br. Dr. Milan Sokolović
preveo Je govor pastpretsednika Mau-
rice-a Duperrey-a „Sa rotarima oko
sveta", koje Je pročitao u klubu i koji
Je klub umnoZio j poslao ostalim brat-
skim klubovima. — Br. Ing. Tanasije
Aritonović vredno i savesno referisao
Jc o radu ostalih bratskih klubova na-
šega Distrikta. — Br. Dr. Sokolović i
Ing. Aritonović i u ovom mesecu su se
pokazali kao vanredno predani i odu-
ševljeni rotari i kao takovi služili su
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svome klubu i celom Distriktu. Novi

član br. Slobodan Jeli¢, apotekar, prim-

ljen je pod klasifikacijom .,Apotekar-

sivo“. Taj sastanak bio je posvecen

drugarstvu i inauguracija br. Jeli¢a

bila je sveéana i drugarska. Na dan

50 novembra br. pretsednik je evo-

cirao uspomene naših palih heroja za

slobodu i ujedinjenje naše Otadžbine

i tom prilikom je održao prigodan go-

vor aklamirajući NJ. V. Kralju, NJ. Kr.

Vis. Knezu Namesiniku Pavlu, našem

počasnom guyverneru, i Uzvišenom Kra-

ljevskom Domu. Na dan 1 decembra

sva braća bila su na blagodarenju. —

Frekvencija u ovom mesecu bila je u

porastu.

NOVI SAD. — U mesecu novembru

klub je držao tri sastanka »a proseč-

nom mesečnom frekvencijom od 7858%;

četvrti sastanak od 25 o. m. nije odr-

žan s obzirom da su 24 ı 25 o. m. u

našem Gradu proslayljene yelicanstve-

ne narodne svečanosti povodom 20-go0-

disnjice Oslobodjenja i Ujedinjenja

Vojvodine, a na kojim svečanostima

kao i organizaciji istih najveći deo

članova Kluba uzeo Je vidnog učešća.

— Na 424 sastanku pretsednik dr. Dr.

Milan Sekulić u vidu uvodne reći izneo

Je svoje misli o stayu rotarstva prema

stvarnostima i datostima života, te Je

rekao: „Rotarstvo, posmatrano sub

specie vitae, i ako nije ni verski po-

kret, ni originalan filozofski sistem,

niti specijalno politično naziranje па

uredjenja pravnog poretka. ono je.

ipak, jedno veliko gledanje na ljude

i dogadjaje. Ono je intenzivno OSe-

ćanje stvarnosti — svih datosti života

i svih konzekvencija koje izviru 1z

toga osećanja. Ne misli se ovde samo

na onu stvarnost, u kojoj bi se odvi-

jao ljudski život samo u brutalnosti,

otvorenim ili vešto prikrivenima, bor-

ђе za opstankom, nego na onu stvar-

nost u koju se ubacuju i na svakom

sugeriSu  rotarska shvyatanja i vrši

sluzenje rotarskim idealima. — Rotar-

sivo ne prima stvarnost onakovom

kakva je, nego hoće da je učini lep-

šom ı pristupačnijom blagostanju svih

ljudi. Zato Je rotarstvo ne samo Jedno

veliko gledanje nego i veliki napor u

borbi sa sobom samim i drugima. Ro-

tarstvo sinhronizirana stvarnost, a 10

Je upravo naš uzvišeni cilj, znači

ostvarenje Jednog višeg principa: bo-
ljeg reda stvari i plemenitijeg soja

ljudi. Znači: novu stvarnost i nove da-

tosti života“. — Ing. Br. Milan Ma-
nojlovié dao je vrlo interesantan i in-
struktivan izveštaj iz časopisa „The
Rotarian“ iznoseći pri tome karakter

njegovog uredjivanja i pisanja prika-
zujući pojedine važnije članke. — Br.

Vjekoslav Karlavaris održao je zatim

stručan ı koncizan referat iz svog zva-

nja pod naslovom: „Likyidnost naših

novčanih zavoda ili kako su oni odgo-

vorili zahtevima ulagača i izdržali nji-

hovu navalu na šaltere prilikom ratne

psihoze za vreme od 24 septembrat. g.

pa do mimnchenskog sporazuma“. — Na

425 sastanku pored redovnogtajničkog

izveštaja održao je iscrpan referat

br. Vojin Brkić „O pogodnom mestu

za podizanje zgrade za ustanove SsOCIi-

Jalnog osiguranja u Novom Sadu“, —

S obzirom na važnost ovog predayva-

nja kao i značaj njegovog predmeta

za naš Grad, to Je i 426 sastanak bio

posvećen ovom istom pitanju, te Je na

njemu nastavljena živa i korisna di-

skusija.

OSIJEK. — Veliki dio našeg rada u

klubu bio Je u prošlom mjesecu usre-

dotočen oko problema što Jače potpore

nevoljnima u Osijeku. Kada su počet-

kom mjeseca braća tajnik i domar u

pratnji sestre pomoćnice ovdašnjeg

Doma narodnog zdravlja obišli siro-

mašne stanove gradske periferije, na-

išli su na toliku bijedu. da je njihoy

referat u klubu izazvao apsolutnu po-

trebu, da se naša akcija još pojača.

Nakon traženja najzgodnije forme ka-

ko da se ova pomoć u što izdašnijoj

formi privede svojoj svrsi, došlo se do

zaključka, da se povećaju dobrovoljni

prilozi pojedine braće i to ili jedno-

kratnim većim doprinosom ili mje-
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sečnim doprinosima, koji bi u svojoj

sumi bili viši, nego što Je lane bila 1.

7y. boziénica u korist nevoljnih. Za-

držala se nadalje praksa, da se naše

potpore dijele putem Doma narodnog

zdravlja, koji vrlo savjesno postupa.

Ovom kolektom osigurana je za go-

dinu 1938./39. svota od okruglo Din

18.000—, k tome dolazi još i redovni

prilog braće u torbu i otsutnina, tako

da se može računati sa budgetom od

okruglo Din 24.000—. — Br. Krešić

podupro je ovu akciju Još i sa poklo-

пот od 5 vagona gorivog drva, koji će

najsiromašnijim uoći Božića dobiti od

našega kluba na dar putem Doma na-

rodnog zdravlja. Br. Govorkovié

Ivan posjetio Je koncem oktobra o. g.

R. C. Budimpešta i upoznao se sa ra-
dom tamošnjekluba. — Predavanja
cdrzana su u toku mjeseca novembra

dva i to: 5. 11. br. tajnika Brlića „Os-
Ječki domovi u 18. stoljeću“ i 50. 11.
gosta nerotara g. dir. Dozudiéa Koste
iz Beli8éa „Radnički pokreti u Jugo-
slaviji“.

PANČEVO. Svi sastanci bili su
radni, a naročita pažnja istovremeno

Je posvećena drugarstvu. Drugi sasta-
nak održan Je sa sestrama, na kome
je pretsednik br. Weiss održao preda-
vanje „Važnost održavanja sesfrinskih
večeri. Na treéem sastanku br. Dr.
Pavković održao je vrlo interesantno
predavanje iz svoga zvanja „Lečenje
trahome“ u kome Je izneo opis bolesti.
način lečenja 1 razširenost trahome.
le statistične podatke za Pančevo i
okolinu. Pre četvrtog sastanka na po-
ziv br. Paykoviéa Glanovi su pregle-
dali očno odelenje na ovdašnjoj bol-
nici. Po projektu br. Pavkovića i za-
hvaljujući širokom socijalnom shvata-
nju pretsednika opštine br. Vase Isa-
ilovića ove godine u Pančevu je stvo-
rena očna ambulanta sa najvećim kon-
forom i snabdevena sa svima apara-
tima i instrumentima savremene nauke
za lečenje i naučno ispitivanje očnih
bolesti. Pošto je sastanak bio u oči
1. decembra, to je pretsednik potsetio
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élanove, da зе пргауо nayrSava 20 go-

dina otkako je posle ogromnih napora
i Zrtava proglaSeno ujedinjenje Srba,

Hrvata i Slovenaca i pozvao је braéu
da se sete onihs koji su stradajuéi bili

tvorci današnje moćne Jugoslavije, pa

i da sami ucinemo Sto više za dobro

svoga naroda. ¢ija je sloboda skupo is-

kupljena. Zatim je br. Vasa Isailovié

održao predavanje „Dvadesetogodišnji-

ca ujedinjenja” u kome Je izneo ulogu

srpske vojske u stvaranju Jugoslavije.

— Jednoj sakatoj devojki dato je kao

prilog: 500 din, da bi si mogla sačiniti
veštačku ruku.

PETROVGRAD. — Na jednom go-
slinskom sastanku raspravljalo se je

povodom referata brata Emila Niko-

lića o ulepšavanju grada, a u prisustvu
gosp. Vladimira Živkovića, pretsednika

grada kao i nekih gradskih većnika. —
Brat Nikolić je svojim referatom uspeo

pokazati pravac kojim treba početi
tako važne radove, da bi se paralelno
zadovoljavali interesi ı potrebe, kako
čisto higijenske isto tako ı higijensko

komunalne. — Br. Zoltan Bence je u
svome predavanju „Fehnički i
ekonomski značaj sušenja
dryeta™ izneo interesantnosti 0 ko-
Jima je malo ko do sada u našim re-
dovima znao. — Br. Dr. Kristié nas je

redovno obaveštao o razvoju krize u
čehoslovačkim klubovima. — Proučava
se pitanje dece sa sela. djaka-putnika,
koji su ostavljeni na milost i nemilost
ulice za vreme dok čekaju уог.

SARAJEVO. — Mi smo mjeseca no-

vembra u našem klubskom životu za-
bilježili jedan važan i radostan doga-

djaj — a to je bila posjeta naSeg gu-

vernera br. Dr. Ivana Slokara. — Po-

sjeta guvernera unijela je u nas klup-

ski rad još više života. — Od nje-

ga smo, na održanoj konferenciji sa

upravom kluba i na našem svečanom

večernjem sastanku dobili dragocjenili
i vrlo korisnih sugestija za naš daljnji

rotarski rad u svim pravcima. — Bilo

nam Je vrlo žao da je vrijeme brata

guvernera bilo tako ograničeno da se
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nije mogao dulje zadržati u našoj
sredini. U duhu sugestija primljenih

od brata guvernera rad u. našem klubu

ovoga mjeseca bio Je u glavnom u dva ~

pravea, i to: upripremnim rado-

vima za ekstenziju u klubu

ina sastavljanju Jednog со-

dišnjeg programa rada. U ve-

zi sa posljednjim, prijavili su svoja

predavanja već braća: Dr. Vojislay

Besarović: „Rotarska načela u praktič-
noj primjeni: Ing. Mustafa Slipičević:

„Ekonomija u električnoj industriji“
medjutim će u najkraćem vremenu i

ostala braća prijaviti svoja predayva-

nja. Povodom dana mira, održao je u

klubu brat Ing. Mašo Jovanović odlično
pripravljeno predavanje ..O miru“. —

Naš brat Stevo Prnjatović Je na proš-
lim izborima jednoglasno izabran za

pretsjednika Srpsko Pravoslavne Cr-

kvene OpStine, Gime se je najbolje ma-

nifestovala simpatija koju brat Stevo
uživa kod svog gradjanstva. — Mi smo

ovim odlikovanjem našega brata Steve
Prnjatovića ponosni — tim više Jer

znademo da će on tu dužnost koja je

teška, vršiti kao pravi rotarijanac. Iz

drugih klubova, bio je u ovom mje-

secu kod nas u posjeti brat Kristifor

Dragan iz R. C. Petrovgrad. a naš brat

Iso Herman prilikom svoga nedavnog

boravka u Svicarskoj posjetio je R. C.

Lausanne — gdje je bio srdaéno i brat-

ski primljen. Na preporuku br. Dr. V.
Besaroyi¢a Din 150— dali smo jednom
siromašnom djaku. U fond za ne-

voljne sakupljeno je u ovom mjesecu

Din 589'—.

СКОПЉЕ. — Током месеца новембра

одржана су четири састанка. Бр. др.
IL Сланкаменац одржао је прво

из низа предавања О нашем школ-
ству; бр. др. А. Јелачић О колонијал-

ном проблему и колонијалним цар-

ствима а госп. Р. Пурић шеф Берзе
рада, као гост, говорио је О нашим
јавним берзама рада. Припрема се

400 састанак.

SLAVONSKI BROD. — U mesecu
novembru održano je pet sastanaka,

prosečna frekvencija iznosi 84.11%.
Razlog tome dosta niskom postotku
Jeste Jedino taj što su braća zauzeta

bila poslovno večinom van mesta. Na

prvom sastanku odata Je pošta NJ. Kr.

V. Knezu Arsenu, uzvišenom Ocu na-
šeg večitog počasnog guvernera Kneza

Namestnika Pavla kome Je pismeno iz-
raženo duboko saučešće. Br. Ing. Zvon-

ku Krnicu zbog udaje njegove drage

kčerkice Mire, braća srdačno čestitaju,

a tako isto našem mnogo zaslužnom

pastpretsedniku bratu Mr. ph. Srepelu

imendan. Pozivu bratskog kluba Stari

Bečej na 100-ti sastanak nažalost oda-

zvati se nismo mogli, Jer su braća bila

zaprečena, zato smo ali pismeno oda-

slali naše srdačne želje. Sastavljen je

program rada za rotarsku 1958/1959.

Ogranitilo’se je na manji program ali

takav koji će se u celosti moći izyrsiti.

Program sastoji samo iz tri tačke ı to:

a) briga za brodsku omladinu: b) zasa-

diti uzoran voćnjak: ć) suzbijanje pro-

sjJačenja. Sastavljeni su odbori, koji će

se pobrinuti za realizaciju, a ušla su

braća: za pod a) Brodski veslački

klub, koji Je proistekao iz naše sredine

Pretsednik brat Juraš, potpretsednik

brat Brdarić: za pod b) pretsednik dr.

Edo Danda, direktor Juraš, ing. Krnic:

za pod c) Dr. Kovačić, Mr. ph. Srepel

i Dr. Abramovié. — Predavanja i re-

ferati: Brat JuraS iznosi interesantna

opazanja madjarske vlade radi sadje-

nja novih vinograda koja ide zatim da

se kultiviraju samo pogodnevrste loze,

a to-bi bile u prvom redu one, koje

daju prvoklasno stolno grozdje, jer se

sveže groždje mnogo bolje unovčuje

nego ono koje se preradjuje za vino.

Iznosi interesantne podatke o radnim

četama koje u Njemačkoj podižu zem-

lju do zamerne visine Jeftinim radom

mladih ljudi, koji se vrlo rado stayv-

ljaju otadžbini na raspoloženje. Govori

kako je taj sistem prvi uveo u Bugar-

skoj pokojni Stamboliski. Radne čete.

uspesi koji se postižu sa tim radnim

četama daju povoda razmišljanju ne-

bi li se moglo i kod nas nešto sličnog
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zavesti. Br. Dr. Danda govori lepe reči

kojima spominje smrt našeg uglednog

političara i velikog nacionalnog radni-

ka Dr. Trumbića. Braća ustajanjem

daju zadnju poštu ı kliću Slava Mu.

Dr. Danda održao je lepi referat o uti-

scima sa puta po Dalmaciji ı Crnoj

Gori. Premeštajem službom iz Broda u

Beograd gubimo vrlog člana ı tajnika

našeg kluba br. ing. Jožu Švagela. —

Za obuću uboge dece sakupljeno je

Din 5500— koja svota se preda br.

Dr. Koyaéiéu pretsedniku opštine gra-

da Broda, da ih privede namenjenoj

svrsi. — Na 9. XI. o. g. posetio nas je

zvanično guverner br. Dr. Slokar. —

Pastpretsednik Srepel i tajnik sačekali

su na stanici u 16.40 sarajevskim vo-

zom stiglog nam dragog gosta. Nakon

Sto je guverner brat Dr. Slokar pro-

Setao gradom u kojem je prije 15 go-

dina zadnji puta boravio. divio se je

čistoći ı velikom napretku tog malog

ubavog mestanca koje leži na raskršću

željezničkih mreža, na obali plovne

Save a srce је ı pluća saobraćaja ı

ekonomskog razvoja ove naše drage

zemlje. pa ga ćeka sigurno bolja bu-
dućnost. — Prije večere je brat gu-
verner održao konferenciju sa upra-

vom kluba, na kojoj Je pastpretsednik

brata guvernera upoznao sa stanjem i

prilikama u klubu. Posle večere od-

redjuje pretsedatelj Roll-Call, zatim

sa biranim rečima pozdravlja brata

guvernera ı daje oduška svoje osobite

radosti što imade priliku da brata

guvernera u našoj sredini može po-

zdraviti. Br. guverner uzima reč, drži

krasno i vrlo poučno predavanje.

koje su braća sa osobitom pažnjom

saslušala. Konačno nas guverner ро-
čašćuje ı sa divnim darom, sa njego-

vom slikom. Slika br. guvernera cir-
kulira iz ruke u ruku pojedinom bratu
a vide se na licima braće osobito ras-

položenje zadovoljstva radi tog lepog

dara, koji će nam ostati trajna uspo-

mena na period rada njegovim uspeš-
nim upravljanjem jugoslavenske ro-

tarske zajednice. — Pretsedatelj za-
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hvaljuje br. guverneru па lepom 1

poučnom predavanju iz kojega ¢e cr-

peti nove snagé za rotarski rad. Kao

uzvrat za lepi dar brata guyernera,

predaje mu emblem našeg kluba „Sve-

tionik“ koji će nakon montiranje elekt.

svetiljke biti poslan poštom br. gu-
verneru. — Tajnik predaje kratak

referat koji je obuhvatio rad uprave

kluba od dana kad se je konstituisala

t. j. od 13. VI. 0. g. do današnjeg dana.

Po zaključenom zvaničnom delu, braća

su u ugodnom razgovoru i tretiranju

rotarskih pitanja povela sa svojim

dragim gostom do kasno u noć. Sutra

dan posetio Je br. guverner Prvu ји-

goslavensku tvornicu vagona, strojeva

i mostova, a braća direktor Kaan ı

Juraš vodila su brata guvernera kroz

sva odelenja ı radionice dajući mu

stručna objašnjenja. Sa vozom u 15.15

krenuo je naš dragi gost br. guverner

putem bele Ljubljane a braća ing. Kr-

nic i Brdarié koja su ga otpratila do

vagona slala su mu svoj pozdray dok

se voz nije izgubio u daljini, i tako

nam je otišao brat guverner, koji nam

je svojim poučnim predavanjem dao

nove snage za dalji rad.

SOMBOR. — Rad kluba u minulom

mesecu bio je uglavnom posvećen re-

Гетапа rotarskih dogadjaja. Br. Le-

pedat referisao Je o poseti R. C. St.

Beéej koji su proslavili 100 sastanak u

vrlo dobrom raspoloženju a bio je isto-

vremeno i prava rotarska manifesta-

cija. O IV regionalnoj konferenciji re-

ferisao Je br. Altmann koji je vrlo lepo

prikazao ovaj sjajan i značajan doga-

djaj. Br. Vujić dao je svoje refleksije

na akciju Min. Soc. Pol. i Nar. Zdravlja

.O snabdevanju naroda jevtinim leko-

уппа“. УеПКко је interesovanje vladalo

u klubu za prvo predavanje našeg no-

voprimljenog br. Sarke. U stoprocent-

noj frekvenciji su braća saslušala nje-

govo izlaganje „O izbornom zakonu“.

Br. Svetislav Je vrlo lepo prikazao kom-

pleks ovog aktuelnog: pitanja i na vrlo

vešt način Je uspeo da od ovog inače

suhoparnog predmeta stvori zanimljiv.
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problem. Braća su ga nagradila burnim

aplauzom u nadi da ćemo ga uskoro

opet čuti sa Jednom interesantnom ı

aktuelnom temom. Čitan Je vrlo zanim-

ljiv referat pretsednika R. I. Duppe-

reya „Sa rotarima oko sveta“ prevod

br. Dra Sokolovića iz Niša. Zaista, nc

samo rotarsko naučna nego ı prava re-

portaža iz svih krajeva sveta o radu

i stanju rotarstva na kugli zemaljskoj.

Br. Lepedat nas Je obradovao sa svyo-

Jom reportazom „.Na putu od Sombora

do Beograda“ gledajući stvari ı razne

pojave kritički kroz naočare vaspitača.

Konačno Još Jedno vrlo lepo ı složeno

predavanje servirao Je br. Racić pri-

kazavši rad bakalina ı tre. meš. robom

koji državi prikuplja razne dažbine od

cca 5 milijarde Din godišnje.

SPLIT. — Klub je u mjesecu novem-

bru t. g. pokazao aktivnost. Frekven-

cija se popela na popreéno 85%. Po-

sjetio mas je guverner Dr. Ivan Slokar,

koji nam je uéinio sluzbenu розје 1

kojem smo se posjetu obradovali. --

Br. Dr. Mihovil Abramić po povratku

iz Rima — gdje Je aktivno sudjelo-

vao na IV. inter. kongresu za staro-

kršćansku arheolosiju — održao је

predavanje o izložbi t. zv. „Mostra

Augustea della Romanita“. — Br. pred-

sJednik Katalinić održao Je predava-

nje o „Rotarstvu i Medjunarodnom pi-

tanju“. Komemorirana Je smrt Dr. Ante

Trumbića. Br. Vizin dao je izvještaj o
konferenciji Pomorskog Komiteta Balk.

Sporazuma „.Comeba“, koja Je održana

u Splitu. — Kako ве 28 decembra t. 2.
održava 400-ti sastanak odlučeno Je da

se svečano proslavi kao: „Ladies

Night“.

STARA KANJIŽA. — U toku meseca

novembra održana su četiri sastanka.

— Prvi sastanak održan Je sa sestrama.

Za ovaj sastanak br. Dajč, kao lovac

ulovio Je Jednu srnu i priredio bogatu
večeru. — Na drugomsastanku izabra-
ni su odbori, služenje u klubu, služe-
nje u zvanju, služenje zajednici, me-

djunarodno služenje. kao ı pododbori

za klasifikaciju i primanje i pododbor

za program. — Na trećem sastanku
održao je predavanje br. S. Demeter

pod naslovom „Rešenje pitanja staro-

kanjiške sirotinje uz potporu grada ı

stanovništva“. — Ovo predavanje pre-

davač Je ponovio ı na četvrtom sastan-

ku: predavač Je pozdravljen aplauzom.
— Po ovom pitanju mesne sirotinje.

razvila se veoma Zivahna diskusija u

kojoj su uzeli učešća braća Ogbaba.
Longa. Mažić i Šefer. — Tako je br.

Ogbaba izjavio, da klub treba sam u

svom delokrugu da preduzme akciju

za zimsku pomoć. ne tražeći ničiju pot-

poru ı pomoć: sa ovim se složila i osta-

la Draća, tako da će naš klub sam

preduzeti akciju za zimsku pomoć. —

Br. Ogbaba izjavio je da će i ove go-

dine kao i prošle. od grada Stara-Ka-
njiža siromašnoj školskoj djeci biti po-

deljena odeća in obuća. — Na zauzi-

manje br. Ogbabe kao pretsednika

gradskog poglavarstva ove godine do-

biće zimsku obuću 1 одеси 550-то 51-

тотазке školske dece.

STARI BEČEJ. — Klub је 5 no-
vembra održao svoj 100-ti sastanak.

koji Je lepo bio posećen odstrane brat-

skih klubova. kao i od strane gostiju

nerotara. Raspoloženje Je bilo živo i

veselo. Na svečanomsastanku je odr-

žao prevajanje br. Dr. Debeljački

Djordje „Rotari ı žena kao majka“.

koje Je predavanje sa velikom pažnjom

bilo saslušano. Br. Dr. Laslo Je izneo

svoj bogato izgradjen referat o dosa-

dašnjim radu kluba. Iznosi da u doba

proširenja grube sile treba poten-

cirano raditi na ostvaranju rotar-

skih ciljeva, ka zbliženju ljudi, na

medjusobnom sporazumevanju, na po-

štovanju prava drugih. Visoka ocena

rotarskih ideala dovela je oktobra me-

зеса 1956 god. ı do osnivanja R. C. u

Starom Bečeju. te ako se sada na 100-

tom sastanku pravi bilanca o rezultatu

dvogodišnjeg rada kluba, onda se klub

može pozvati na vidljive znakove nje-

govog rada na polju komunalnog i ka-

ritativnog rada, kao i na nevidljive re-

zultate na polju virtualnog rotar-
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skog rada, koji je upućen na to da

rotarska načela svaki rotar ostvari

u svom privatnom Zivotu, u SVOm ро-

slu i zvanju. — Neopisahu radost je

izazvalo dolazak — iznenada — br. Dr.

Belajčića Vladimira, pastguvernera na-

šeg distrikta, koji je i pred svoje pre-

velike zauzetnosti žrtvovao to malo slo-

bodnog vremena i došao na naše slav-

lje da ga svojim prisustvom uveliča,

da nam progovori i osvoji ponovo naše

srce onako. kako to Jedino naš br. Dr.

Belajčić zna i ume. — Br. Dr. Debe-

ljački Je kumovao na Slavi naše Na-

predne Omladine o Mitrovdanu. —

17. o. m. Je naš klub imao Jednu in-

ftimnu svečanost, pošto je toga dana

uvrstio o svoje članstvo novoga brata

br. Ljiljak Stevana, sa klasifikacijom

parobrodski saobraćaj. — Br. Petljan-

ski Ivan Je održao predavanje ..O cilje-

vima rotarskog pokreta“ koje Je pre-

та зуојој suštini, ostavio topal utisak

medju braćom. — Na zadnjom sastanku

br. Šuput opširno referiše rezultat ra-

da, koji Je ovdašnji Aeroklub postigao

u pogledu podizanja aerodroma u Sta-

rom Bečeju. Istog sastanka je br. Pav-

lović održao svoju Krsnu Slavu u dru-

štvu svoje braće, koja je u prijatnom

i veselom raspoloženju protekla do po-

sleponoći.

SUBOTICA. — Primili smo novog

člana br. Mirka Schregera. direktora

firme Hartmann & Conena. d.. sa kla-

sifikacijom „izvoz peradi. — Svoju

„Zimsku akciju“ provodi klub i ove go-

dine u ranijem opsegu. U tu svrhu sa-

kupljeno je medju braćom Din 30.000,

a sama pomoć ukazivaće se, kao ı pre.

delenjem paketa sa Ziveznim namirni-

vama i ogreyom na 100 porodica, sa

više dece. Prvo je delenje obavljeno

50. novembra, te su tom prilikom do-
bili naši štičenici pakete sa po metra

drva. 20kg krumpira, 5kg brašna,

5 kz pasulja. 2 kg slanine ı 5 kg hleba.

— Naredno delenje obaviće se uoči

Jožića 25. decembra. — Br. pretsednik

Dr. Lipozenčić upoznao nas je u okvi-

"u Jednog predavanja sa rotarstyom u

Francuskoj. Br. Dr. Citié odrzao je

predavanje o rotarstyu u današnjoj

Češko-Slovačkoj. dok nas je br. šokčić

upoznao sa borbom za oslobodjenje i

Ujedinjenje u Vojvodini. — G. Dr. Dju-

ra Popović, profesor Pravnog Fakul-

teta u Subotici održao je vrlo zapa-

ženo predavanje o njegovim utiscima

s puta kroz Srednju i Zapadnu Evropu.

SUŠAK. — Predavanja održali su

braća: Hartlieb: „O elektrifikaciji gra-

da Sušaka i snabdevanju železnice za

vuču električnom strujom“: Vilko Dey-

čić: „50 godišnjica Bayerovih lijekova“:

Mezzorana: „O sadanjem stanju u Če-

ћочјоуаској“: Švrljuga: „Uslovi rada

na našim brodovima". Na sastancima

se je kao i uvijek diskutiralo o izne-

senim problemima. izmedju kojih Je

kao najvažniji bio onaj o odnosu ro-

tarstva naprama politici. Pristupilo se

daljnjoj ekstenziji kluba, pa smo u tu

svrhu otvorili četiri nove klasifikacije.

za koje Je već uslijedio izbor podesnih

kandidata. Odbori za medjunarodno

služenje i za služenje u zvanju podneli

su svoj program za daljnji rad u klu-

bu. Dne 16. novembra održano Je уе-

selo drugarsko veće. sa sestrama ı 20-

stima. u vidu proslave Sv. Martina 1

krštenja mladog vina. Prema donetom

zaključku po Upravnom odboru, za-

počet ćemo u decembru sa mliječnomi

akcijom sa snabdevanje siromašne dje-

ce mlijekom, za vrijeme zimskih mje-

seci. i) tu predvidjen je izdatak od

dinara 4000. Jednoj siromašnoj udovi.

koja Je poslije smrti svoga muža ostala

ћех sretstava sa Dolesnom kćerkom,

podijeljena je pripomoé od dinara

500. Društvu za suzbijanje prosjače-

ja u Sušaku podijeljen je doprinos od

Din 242, kao poloyica iznosa, koje Je

bio sakupljen prilikom proslave Sy.

Martina. Klub je doprinosom od dinara

1200 uzdržavao, radi oporavka, za yri-

jeme od jednog mjeseca, dvoje slabu-

пјауе djece u Domu Kralja Aleksan-

dra, društva Narodno posvećivanje, u

Skradu. Rotary Club Croydon (Engle-

ska) pisao nam je, da Ge na sastanku
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od 20. decembra o. g. ispiti zdravicu
za napredak našeg kluba. Mi smo se
ovom klubunajljepše zahvalili na paž-
nji, pa ćemo ı mi na našem sastanku

od 21. decembra o. g. uzvratiti zdravi-

cu. Za nevoljne sabrano tokom mje-

seca dinara 1459.

ŠIBENIK. — Mjesec novembarje za-

počeo u našom klubu sa sastankom od

5. XI. kojemu je prisustvovao i br.

guverner Dr. Ivan Slokar u svojoj služ-
benoj poseti našem klubu. — Sama
ova činjenica dovoljna Je da Je rad u
našem klubu za cijeli mjesec novem-
bar poprimio nekakav specialni ka-
rakter i to baS intenzivnijeg rada i
nastojanja oko Zelja i direktiva br. gu-

vernera. — Br. guverner je prije sa-
mog sastanka po svojoj želji održao
konferenciju sa članovima našeg klu-
ba. koji su ga u detajle upoznali sa

radom, nastojanjem i prosperitetom
istog. — U svemu tome primio je br.
guverner iscrpne referate za vlastitu
arhivu. — Na samom sastanku poslije
veoma raspoloženog štimunga poslije
večere, otvorio je sastanak brat pret-
sjednik koji je u lijepom govoru po-
zdravio br. guvernera, zaželivši mu
sve najbolje u našem gradu i sredini.
— Odgovorio mu je br. guverner, iz-
nijevši vlastite misli i poglede na Ro-
farstvo uz želju da isto dodje do ko-
načnog uspjeha t. j. realizovanja u
svim odnošajima osoba, društva i dr-
Хауа. Zatim je nastavljeno sa radom,
te Je br. Vicić pročitao svoj dugi iz-
vJeštaj o kampu u Zlarinu, kako je
isti zamišljen i kakove su mogućnosti
ostvarenja. — Br. guverner je sve to
primio k znanju izjavivši da će pred-
met proučitt ı nakon toga postaviti
svoje mišljenje. — Po završetku služ-
Dbenogdijela, što je bilo u 1 sati, na-
stavilo se sa privatnim razgovorom, u
kojem nas je br. guverner izvijestio o
svom putovanju po Americi, o Rotar-
stvu i shvaćanju istoga po svijetu. —
Slijedeći sastanak i to baš onaj 17/XI
bio je posvećen frekvenciji, te je na
istome poslije duge diskusije ipak pri-

hvaćeno da se neopravdani izostanci
imaju globiti sa globom od dinara 20.
— Svi ostali sastanci protekli su u radu
i punom rotarskom raspolozenju.

VARAZDIN. — Tokom mjeseca ok-
tobra održana su u klubu na redov-
nim sastancima, uz razne diskusije op-
šteg značaja, ova predavanja: Br.
Grims: O astronomskom odredjivanju
vremena i o griješkama kod tog od-
redjivanja, te o satovima na osnovi
kremikovih (kvarcovih) elektromagnet-

skih oscilatora; br. Filié: O aktuelnim
gradskim problemima Varazdina. —

29 X 1958 god. održan je vrlo uspio me-

djugradski sastanak u Varaždinu s BR.

k. Maribor. Sastanku je prisustvovalo
15-ero braće iz prijateljskog kluba
Maribor, kao i gost nerotar varaždin-
ski gradski načelnik g. Perko Dragutin.
Ideološki govori, veselje, šala i pjesma
uz drugarsko razgovaranje i upozna-
vanje dali su karakter ovom sastanku,

kojem se dobro služilo prvom rotar-
skom cilju. — Sva četiri novembarska
sastanka odlikuju se naročito po Ко-
ličini rada posvećenog medjunarodnom
služenju. Naročita se pažnja obraća
referatima o GeSkim izvjeStajima, te

se 0 njima mnogo diskutuje. Sastanak
od II novembra otvorio Je brat Da-

maška prigodnim govorom povodom

dvadesete godišnjice zaključenja pri-

mirja. Navlastito je istakao da svi mo-

ramo poraditi da ne budu uzaludne

ogromne zrtve koje je Covjecanstvo

podnijelo u prošlom ratu, te je istak-

nuo da Je svestrano podizanje vrijed-

nosti čovjeka, kao ličnosti i člana obi-

teljske, narodne ı općeljudske zajed-

nice, rotarski put k tom cilju. — Na

njegov predlog posvećen je ovaj sa-

stanak R. k. Tuluza (Toulouse — Fran-
cuska). Brat Leskovar iznio je izvje-

Staj o Tuluzi sa geografskog, histori-
skog, etnografskog, kulturnog i pri-

vrednog gledišta, istaknuvši naročiio

srdačan prijem na koji su naišli srpski

studenti-izbjeglice za vrijeme rata u

tom gradu. Nazdravljeno je Tuluzi,

Tuluzanima i navlastito R. k. Tuluza.
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— Osim raznih rasprava o općim ı O

varaždinskim problemima. održano je

ovo predavanje u klubu: Brat Novak:

O životnom osiguranju. Klub je za-

ključio da potpomaže ‘guvernersku

kandidaciju brata inž. Alaupovića iz

R. k. Zagreb. — Klub stalno potpoma-

ze jednog studenta Umjetni¢ke visoke

škole u Zagrebu.

VELIKA KIKINDA. — Tokom no-

vembra meseca održano Je: dve sedni-

ce Upravnog odbora i pet redovnih sa-

stanaka. Predvidjena predavanja nisu

održana usled tehničkih smetnji. —

Pretsednik br. ing. Nikolajević refe-

risao je o izgradnji nasipa Banatsko

Arandjelovo—Djala, koji ima da služi

u hidrografsko odbranbene i u saobra-

cajne syrhe posto Ge se na istome iz-

graditi i Zzeljezni¢ka pruga. — Uzeli

smo učešća na proslavi 100 sastanka

R. C. Stari Bečej sa pet članova ı sa

jednom sestrom, a spremamo se za pro-

slavu našeg ICO sastanka, koje će se

održati 17 decembra o. g. — U karita-
пупе зугће utrošeno Je 4000— dinara

i to po 500— dinara ovdašnjim škol-

skim kuhinjama, a za 5000— dinara

nabavljeno је 36 pari obuéa za siro-

тазпе озпоусе.

ВРШАЦ. — У току месеца новембра

одржана су пет састанка, просечна
фреквенција била је 75%. 15. ХТ. одр-

жао је бр. Александар Хипш врло ин-

тересантно предавање: ») неким ин-
фекцијама и њиховим узрочницима«.

Др. Еуген Клир одржао је 22. ХЛ. једно
веома интересантно предавање »0О ле-
ковитим биљкама Вршцаи околине« у
коме је изнео и навео лековите биљке
које у нашем крају успевају и наро-
чито је нагласио да има неколико вр-
ста лековитих биљака којима на це-
лом свету по квалитети нема премца.
Брат др. Владисављевић Мирко одр-
жао је 29. ХТ. веома актуелно и инте-
ресантно предавање: »0О жељезним
плућима«.

VUKOVAR. — Na 516 sastanku od
7. XI. o. g. obavljena je svečana inau-

guracija prof. Adolfa Klaića za klup-

skog člana sa klasifikacijom: srednjo-

školska nastava, uz prigodne govore u

kojima Je brat pretsjednik izložio po-

bude. koje su klub rukovodile pri

ovom novom izboru, a potpretsjednik

br. Depolo ukratko je objasnio rotarske

ciljeve novome članu. — Dana 8. XI.

prisustvovalo je šestero braće medju-

gradskom sastanku u R. C. Vinkovci, u

kome su učestvovali još preistavnici

R. C. Bréko i Slav. Brod. Na tom sa-

stanku održao je naš član, br. Wachs-

ler predavanje o rotarskoj konvenciji

u San Franciscu. u kome nas je upo-

znao sa svim važnim zaključcima ı na-

činom rada ove naše vrhoyne instan-

cije. Od osobitog su interesa bili iz-

vodi iz govora pastpretsjednika R. I.

Duppereya i osnivača našeg pokreta

Paula Harrisa, koji su markantnoobi-

ljezili stav rotarskog pokreta u danas-

nje teško vrijeme. — Na 318 sastan-

ku od 21. XI. 0. g. potsjeéa brat pret-

sjednik, da se je navršilo upravo 6

godina od postanka kluba pa evocira u
kratkim crtama na osnovu tadašnjih

zapisnika ı ličnog sjećanja, dogadjaje

ı prilike, u kojima je otpočela djelat-

nost našeg kluba. — Na 519 sastanku
od 28. XI. drži br. prof. Klaić zanimi-
vo predavanje o Augusti Зепој, роуо-
dom 100-godišnjice njegova rodjenja,

u kome Je plastično iznio lik ove naše

Jake kulturne ličnosti. — Na posebnoj

sJednici Upravnog: odbora stvorit će se

program o humanitarnoj pomoći, koji
će se u obliku predloga podnijeti klu-
bu na pretres narednoga mjeseca.

ZAGREB. — U izvyjeStajnom mjesecu
novembru otpoéeo je Rotary Club Za-
greb da proyadja u djelo svoj program

rada. — Pažnja, koja је kroz godine

bila posvećivana omladini, doći će i u
ovogodišnjem programuvidljivo do iz-
ražaja. — Po prvi put od opstanka
kluba učestvuje omladina na jednom
sastanku, koji Je označen kao „omla-
dinsko veče“. — „Medjunarodni dan

štednje“ bio Je već kroz godine spome-
nut na klubskom sastanku. koji је пај-
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bliži bio 51. oktobru kao danu prosla-

ve. — Rot. dr. Ivo Baéié održao Je ı

ove godine na sastanku od 7. novembra

lijepi referat o značenju štednje. —

„O finansijskim problemima grada Za-

greba" govorio je na istom sastanku

rot. dr. Teodor Peičić, načelnik grada

Zagreba. — Budučnost grada Zagreba.

rekao je rot. dr. Peičić, traži Jaku in-

vesticionu djelatnost gradske općine.

Gradu valja osigurati novim zajmoyvi-

ma mogućnost, da provede svoju plan-

sku i sistematsku zemljiSnu politiku 1

da pojača kapacitet gradskih privred-

nih poduzeéa. Na ovaj Ge naéin biti

omogućeno ispravno rješenje finansij-

skog problema grada Zagreba, a time

će biti osiguran i osnoy za njegoy si-

gurni i trajni napredak. — Posjet cje-

lokupnog Clanstva Rotary kluba Karlo-

vac na dan 14. novembra našem klubu

izazvao Je iskreno zadovoljstvo kod

zagrebačkih članova. — Član karlo-

vačkog kluba rot. dr. Ivan Graho, odr-

žao Je vrlo zanimivo predavanje „.Selo

i grad“. U diskusiji su učestvovali ro-

tari: dr. Peičić, dr. Poduje, dr. Zoričić

i Marko Bauer. — Na ovom je sastan-

ku pretsjednik dr. Marković posvetio

nekoliko rijeći uspomeni velikog hr-

vatskog književnika Augusta Šenoe,

Jer se na ovaj dan — 14. novembra —
navršilo 100 godina od dana njegovog
rodjenja. — Nadalje je komemorirao

smrt oca moderne Turske Kemala Ata-

turka. — Rodar dr. Frane Hanaman

odrzao je na sastanku od 21. novembra

predavanje „Sırovine karakteristične ı

važne za Jugoslaviju“. U predavanjuiz-

nio je predavač veliko prirodno bogat-

stvo naše zemlje ı prikazao najistaknu-

tije sirovine, te njihovu ulogu. koju

igraju u ekonomskom Zivotu. — Pret-

sjednik dr. Marković komemorirao Je

smrt velikog državnika i političara dra.

Ante Trumbića. Sastanak od 28. no-

vembra bio je odredjen za „omladin-

sko veće“. Uéestovali su odrasliji si-

novi članoya kluba. — U vanrednom

pozdraynom govoru objasnio je rot.

Veljko Vasić omladincima rotarske ci-

 

Ijeve ı rad, koji je završio: „Ali bi ja
ipak htio da večeras kao poputbinu
ponesete jedan savjet, bolje re¢i da za-
pamtite rijeći velikog ruskog pisca

Antona Čehova, koji kaže: „Valja ra -

diti, pa čak i onda, kada rad ne do-

nosi lične koristi. Valja raditi da bi se
utrli putevi ı olakšao život budućim
pokoljenjima, jer i mi sami idemo utr-

venim stazama na kojima su drugi,

prije nas ostavili svoje misli, svoju
ljubav, svoj rad i život“. — G. Srdjan
Markovié referirao je o rotarskom lo-
goru u Grindelwald-u, njegovoj orga-
nizaciji 1 © syojim utiscima. — С.

Darko Pliverić zahvalio se u ime mla-

dih gostiju na pozivu da prisustvuje
sastanku. — Referate iz rotarske štam-
pe na sastancima u mjesecu novembru
održali su rotari: Veljko Vasić, Vladi-
mir Mutafelija i Stjepan Musulin.

ZEMUN. — Klub je održao četiri re-
dovna sastanka sa prosečnom frekyven-
cijom od 79'81%. Ceo mesec protekao
Je u obilnom radu sviju članova kluba.
Osim izveštaja o radu u drugim klu-
bovima koji su bili obzirom na inten-
zavan rad u svim klubovima yrlo inte-
resantni, održano je 5 predavanja (re-
ferata) i to: br. Dr. Markovié o konyen-
ciji u San Franciscu 22. VI. 1938. god.,
br. Sokolié komemorirao je smrt Ke-
mal Ataturka, br. Mavrenovié 0 izgrad-
pnji kanala Magdeburg - Braunschweig,
br. Sartori o danaSnjem stanju filmske
umetnosti i br. Benko i Streim o iemi
„Ра li su lekovi skupi“. Dana 17. XI.

proslavljena je 5-to godišnjica od pr-

sastanka. Prilikom ove bratske

proslave na kojoj Je bila frekvencija

9251% posetio Je naš klub ı naš omi-

ljeni kum br. Dr. Voja Kujundžić (R.

C. Beograd) i održan Je niz lepih i top-

lih govora sa strane sviju pretsednika

kluba (sem brata Wickerhausera Кој!

leži na žalost već .duže vreme bole-

stan), br. Dr. Voje Kujundžića i prvog

sekretara br. Pavešića o osnivanju i

plodnom radu kluba kroz 5 godina. Svi

održani govori bili su toliko topli i

izazvali toliko prijatna sećanja da su

vor
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na okupu u prijatnom rotarskom ras-

položenju.

braća i posle zaključenja oficijelnog

dela ostala još dugo ı korporativno

PROMENE U ČLANSTVU:

NOVI ČLANOVI:

 

Mesto.
ime. prezime i zanimanje

Klasifikacija
 Adresa : poslovna

privatna

 

 

BEOGRAD:

1. Djordje Mijić.

šef odelenja Francusko-srpske

banke

2. Velimir Popović.

direktor Financijske direkcije

5. Dragan Tomljenović.
direktor „Juganil“. k. d.

Trgovačko ban-
karstvo

Commercial Ban-
king

Poreska služba

Public Revenue
Service

Veleprodaja boja
Color Distributing

Knez Mihajlova 5
Tel. 22.892

Varšavska 2

Kosančićev ve-
nac 29

Tel. 27.014
Pariska ul. 19

Kraljev trg 5
Tel. 22.455

Knjeginje Persi-
de 77

Tel. 30.941

 

. Slobodan Jelić.

vlasnik apoteke

Apotekarstvo

Pharmacy

Obrenovićeva 29
Tel. 218

Obrenoviéeva 10
Tel. 17
 

STARI BEČEJ:

5. Ljiljak Stevan.
šef par. stanice

Parobrodski sa-
obraéaj

Inland Water
Shipping

Parobrodska sta-
nica

Tel. 78

Agencija rečne
plovidbe

Теј. 78
 

 

SUBOTICA: = London, E. C.1
re : Izvoz živine 51, Charterhouse

6. M irko Schreger, Exportation- Street

direktor Poultry (Privremeno)

VUKOVAR: SrednjeSkolska
nastava

7. Adoli Klaié
profesor gimnazije  Education-Secon-

dary Schools  Državna gimnazija

 
 

ISTUPILI IZ KLUBA:

MARIBOR: Dr. Otto Blanke
Josip Peteln
Dr. Miroslav Ploj
Dr. Ivo Sorli

 

 

NIS: Mr. ph. Pera Arandjelovié (umro) |

SLAVONSKI BROD: Ing. Svagel Josip (zbog premeStaja) |

VARAZDIN: Ing. Josip Petrak |

 

 

 

ZAGREB: Dragan Tomljenović (zbog preselenja)
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GDE SE SASTAJU | GDE OTSEDAJU ROTARI?

BACKA TOPOLA
KAFANA BAKAJI

(utorak, 20 h)

BANJA LUKA
HOTEL PALACE

topla
(petak, 20 h) centralno grejanje. kafana

BEOGRAD
HOTEL SRPSKI KRALJ

topla tekuća voda. centr. gre-
(poned.. 20 h) janje. vodeći hotel n Becogradu

BITOLJ
GRAND HOTBL JEVTIĆ

Vodeći hotel u Bitolju. tekuća
(sreda, 20 li) oda u sobama. garaž

BRČKO

HOTEL JUGOSLAVIJA
(četvrtak. 19:50 h)

CUPRIJA-JAGODINA-PARACIN
KANTINA SECERANE

(utorak, 20 h)

DUBROVNIK
GRAND HOTEL IMPERIAL

vodeći hotel u Dubrovniku
(četvrtak, 20 h)

KARLOVAC
VELIKA KAVANA

(ponedeljak. 20 h)

LESKOVAC

HOTEL KOSTIĆ
tekuća voda u sobama

(četvrtak, 20li)

i hladna tekuća voda.

LJUBLJANA
GRAND HOTEL UNION

topla i hladna iek. voda. centr.
гтеј., уодес! hotel u LjuБаni

MARIBOR
KAZINO

(ponedeljak. 20 h)

(sreda, 20 h)

VEL. KAVARNA
Café-Resiaurant-Bar

NIŠ
HOTEL »PARK«
topla i hladna tekuéa yoda, male
moderniji komfor. garaža. cen

(sreda, 20 h) tralno grejanje itd.

NOVI SAD
TRGOVAČKI DOM

(petak. 20 h)

OSIJEK

GRAND HOTEL
(četvrtak. 20 h)

PANČEVO
PIVARA WEIFERT

(sreda, 20 h)

PETROVGRAD
KANTINA FABRIKE SECERA

(sreda, 20 h)

SARAJEVO
HOTEL EVROES

tople vieone tekuća voda,
entrain gre anje. aza itd.

Vodeći
hotel

(poned., 20 h)

SKOPLJE

HOTEL BRISTOL
us hladna iean oda,tome

grejanje. ažaidl(petak, 20 h)

274



|

SLAVONSKI BROD
HOTEL CENTRAL

(ponedeljak, 20 h)

SOMBOR
HOTEL LLOYD

(utorak, 20 h)

SPLIT
HOTEL CENTRAL

topla i hladna tekuća voda:
(sreda, 20'50 h) i

STARA KANJIZA
HOTEL MOLVAI

ponedeljak,7 1950h)

STARI BEČEJ
HOTEL IMPERIAL

tekuća voda. centralno
(četvrtak. 20 h) greJanje. garaža

SUBOTICA

VARAŽDIN
GRAND HOTEL NOVAK |

(petak, 90 ћу pionir hotel svih staleža

VELIKA KIKINDA
U klupskim prostorijama
Francuskog kluba u domu
Kralja Petra Oslobodioca

 

(sreda, 20 ћ)

VINKOVCI
HOTEL LERNER

(utorak, 20 h)

VRŠAC
HOTEL SRBIJA

(utorak. 20 h}

VUKOVAR
GRAND HOTEL

(ponedeljak, 20 h)

‘ZAGREB
RESTAURANT LLOYD

|

GRAND HOTEL ESPLANADE
sreda. 20 h)

SUSAK
PARK HOTEL

(sreda. 20 li)

ŠIBENIK
GRAND HOTEL KRKA

tekuća voda. centr, grejanje
(četvrtak. 20:50 h) garaža itd.

jo3EmIDmII116105<eU0..

II

IIZ—oZi
RReee
——

 

vodeći hotel u Zagrebu
(ponedeljak. 20 h)

ZEMUN
HOTEL CENTRAL

topla i hladna tekuća voda.
centralno grejanje, garaža itd.

 

(četvr.. 20 h)

 

|

DELNIŠKA DRUŽBA PIVOVARNE UNION V LJUBIJANI
priporoča svoje izborne izdelke

Soetlo in érno pivo

Pivovarna v Ljubljani, telefon Stev. 23-10 in 23-11

Glavna zaloga v Mariboru, telefon stev. 20-23

Zaloge v vseh veéjih krajih dravske banovine
|

 

иза|
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77. DISTRIKT R. I.

PRISUSTVOVANJE NA KLUPSKIM SASTANCIMA
IZVESTAJ ZA MESEC NOVEMBAR 1938 GOD.

  

 

 

    
  
  

      
   
  
  
  

  

 

 
 

   
 

         
 

e8|/4 ls |e2l2 z

= IME KLUBA 3s Ss 85 5 85 5 = Primedbe
= | ity ns an. Dn SS5 218 2

|

2

|

2

|

ега

|

25
[22 са [== ен Os AS O)

1 Bačka Topola . 16 5 16.— 14.— 87.50 1

2 Banja Luka . 15 4 15.—K.)J 9.25| 61.60 0

8 Beograd 58 4 5775) 80.75 53.98 0

4 Bitolj 19 5 19.— 12.60 | 66.81 0

5 Brčko 15 5 15.— 12.80 85.88 0

6 Cuprija-Jagodina-
Paraćin . : 19 5 19.— 12.— 68 15 0

7 Dubrovnik 19 4 19.—| 15.— 78.94 0

8 Karlovac . 27 4 |27.— 26.— 96.30 1

9 Leskovac . 21 4 21.—| 13.25) 6320) 0
10 Ljubljana 38 5 38.—] 29:8 75.46 0

11 Maribor 40 4 42.5 33.87) 79.89 0
12 Nis 18 5 17.20 12.20 70.78 0

13 Novi Sad . 7 | 3 37.— 29.— 78.38 0

14 Osijek . 31 | 5 31.—| 25.2 81.29| 0
15 Panéevo 80 | 5 30.—) 27.—| 89.97 0

16 Petrovgrad 28 | 5 23.—]| 22:4 97.39 2
17 Sarajevo 30 4 30.—| 20.5 68.33 0

18 Skoplje 28 | 4 28—| 18.75| 66.95] 0
19 Slavonski Brod 17 5 17.6 14.8 84.11 0

20 Sombor 18 4 18.— 16.25 85.27 i

21 Split 20 | 5 20—|17—|85—| 0
22 Stara Kanjiza . 22 4 22.—| 20.50) 93.17) 0
23 Stari Bečej . 20 4 19.50| 17.20) 95.—| 2
24 Subotica 29 | 5 284 18.80) 65.84) 0
95 Sušak 31 5. 31.— 23.40) 75.48] 0

26 Šibenik 18 4 | 18.—)} 12.25) 66.67 0 |

97 Varaždin 24. 4 | 24.5 20.—| 81.67) 0 |
28 Velika Kikinda 17 5 17.—| 14.2 8850) 0 |

29 Vinkovei 16 5 | 16.—| 12.40] 77.50| 0
80 Vršac 20 5 20—! 15.— 75.— 0

Vukovar 17 4 17.—' 1475 86.77 0

Zagreb . 52 4 52.25 36.75 70:36 0

Zemun . 26 4 26— 20.75) 79:81 | 0

Ukupno 831 147 |832.70 |638.42 |2569.20) 7

Proseéno x x | x x 77.85 X

Glavni urednik: Dr. Iyan Slokar, Ljubljana, Miklošičeva cesta 10. — Tiskali J. Blasnika nasl., Univ.
tiskarna in litografija d. d. vy Lyubljani. Odgovoren L. Mikus.



20.000.000 LJUDI POKOSILA
JE GRIPA U TRI UZASTOPNA

TALASA.
|| gripa i angina i reumatizam dolaze od prehlade nogu. Kada se gripa

prvi puta pojavila. u Americi i u Kini, odakle je poslije preneta u Francusku

i cijelu Evropu, mobiliziran je sav ljekarski aparat da se zlu stane na pul.

Narode tih zemalja gripa je stajala milijune.

      
           

    

   

Umiesto da bolujete i trofite novac na lijetenje i lijekove, pametnije je da

boles? na vrijeme spriječite. A najsigurnije ćete je spriječiti ako se opskrbite

toplom i nepromočivom zimskom obućom.

Naša obuća od kože i gume sačuvaš ćeiVaše zdravljeiVaš džep

 

     

     

 

   

 
 

48491-646 = НИ -
Tople papuče sa kožnim djonom.

Cipelice na Хип од la- 1 filcom. Obrubljene svilom i

kovane gume, sa évrstim ukrašene lijepom kokardom. Po

trebne svakoj domacici.  
djonom. Ne propustaju

vodu, a koštaju samo Din

15'- 19'. i 25'-

Praktične ženske cipele na Snir,
izradjene od smedjeg ili crnog

boksa, sa kožnim djonom i kož- ~
nom potpeticom.

   

 

    

  

    

 

  

   

  

9461-43600

Visoke dječije cipelice od
smedje lake kože, Siro-
kog oblika i djona. Udo-
voljit će potpuno higi-

jenskim zahtjevima nogu
Vašeg djeteta.

 

      5927-64627
| Elegantneiudobne muskecipeleod

boksa, tubastog oblika sa kožnim
djonovima i kožnom potpeticom.

  

  


